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VELIKI 
KABINET 
ZANIMIVOSTI

eprav je glasba ena izmed najbolj abstraktnih umetnosti, je tudi

C
 področje vseh mogočih posebnosti in celo nenavadnosti. Vča

sih je kar prava umobolnica polna abnormalnosti fantastov 
ekscentrikov, preproščine, zanesenjaštva, zmedenosti, fanati
kov in norcev šaljivcev, vzvišenih idealistov in celo morilcev!

Množica zanimivosti sega od Tomasa de Victorie mogočnega 
mojstra 16. stoletja, ki v vsem svojem življenju ni napisal niti ene note 
posvetne glasbe prek Etienna Mehula velikega Francoza ki je kom
poniral opero Uthal brez violin do Schonbergovega učenca Antona 
VVebema, ki je napisal najkrajšo orkestrsko skladbo v zgodovini: ima 
sedem taktov in traja četrt minute.

Drzna je bila neka newyorška dama, ki je najela Carnegie Hall zase 
in pela vso opero Cavalleria rusticana od prve do zadnje note sama. 
Živel je ruski pianist z dvajsetimi prsti na štirih rokah, ki je nastopil leta 
1851 v Petrogradu pred carjem Nikolajem I Pa tisti pedantni Anglež, 
ki se je potrudil in preštel taktnice vseh VVagnerjevih operah! Musical 
Times je pisal da ima Rensko zlato 3905. Parsifal4347 in Večni mor
nar 4432 taktov.

Posebne vrste glasbo je pisal JulianCarillo. Mehičan, ki ni bil zado
voljen z veljavno delitvijo lestvice na 12 poltonov. Začel je pisati četrt- 
tonsko. osminsko in celo šestnajstinskotonsko glasbo. To svoje delo 
je imenoval »križarski pohod k trinajstemu tonu«. Načrtoval je veliko 
delo, El Infinito Musical, za katerega je iskal založnika. Za to prilož
nost je pripravil projekt v katerem je po točkah razložil svojo zamisel. 
Prvo poglavje knjige naj bi predstavilo 1 193232 različnih harmonij 
kar bi zneslo 14315 zvezkov po petsto strani. Senjor Carillo verjetno 
še išče založnika.

T rideset let je Chretien Urhan igral prvo violino v pariški Operi. B ilje  
prijatelj Hectorja Berlioza in Meyerbeera. Bil pa je tudi izjemno veren

in nikoli ni govoril več. kakor je bilo potrebno. Oblačil se je vedno v 
enako preprosto temno oblačilo kakor duhovniki. Njegova pogodba z 
opero je vsebovala nenavadno klavzulo: izrecno je bilo namreč pou
darjeno. da mora imeti Urhan svoje mesto v orkestru vedno s hrbtom 
proti odru. Da ne bi ranil svojih religioznih občutij, ni hotel z lastnimi 
očmi gledati kaj takega, kakor je bila pohujšljiva opera. Tako mož. ki je 
sodeloval pri tisoč in tisoč izvedbah v pariški Operi, nikoli ni videl niti 
ene opere.

Aleksander Borodin. znani skladatelj iz ruske peterice, je bil po po
klicu profesor organske kemije in general v ruski armadi. Zaradi šte
vilnih dolžnosti je bil silno pozabljiv in raztresen. T ako je prišel nekega 
jutra v popolni generalski uniformi iz hiše, okrašen s kolajnami in kapo
— samo pozabil je obleči hlače. Nekoč pa je nenadoma sredi družbe 
vstal, pograbil klobuk in plašč ter hotel oditi. Ko so ga prijatelji vpraša
li, kam gre. je odvrnil: »Domov, seveda domov, saj imam daieč.«

Gostje so se spogledali —  kajti družba je bila zbrana v Borodinovi 
hiši.

Med čudaki najdemo tudi Antonina Dvorčika Imel je pravo strast do 
železnice, kolodvorov, lokomotiv in vsega, kar je bilo kakorkoli pove
zano z železnico.

Dokler je  živel v Pragi je hodil dnevno na železniško postajo, si kupil 
peronsko karto in se sprehajal po kolodvoru. Pogovaijal se je z urad
niki ob okencih nosači in železničarji ter strojevodji. Natančno se je 
pozanimal za prihode in odhode vlakov, čeprav je znal vozni red na 
pamet. Toda če je imel vlak zamudo, je nagovoril vsakega uradnika, 
ki mu je križal pot. in se opravičeval potnikom.

V letih, ko je poučeval na konservatoriju, je med uro pogostoma 
nervozno pogledoval na svojo staromodno železničarsko uro in nato 
poslal kakega učenca na kolodvor naj pogleda če je brnski ekspres 
št. 158 točno prišel in če ima strojevodja Jaroslav Votruba kaj zanimi
vega povedati. Tako so morali mladi bodoči mojstri kot vitezslav 
Novak. Josef Suk Nedbal in Lehar. prekiniti študij da so zadovoljili 
strasti svojega učitelja.

Josef Suk ki je bil zaročen z Dvorakovo hčerko Otilijo. se je nekoč 
vrnil od doma v Prago.

»No. in kakšna je bila pot?« se je pozanimal Dvor&k.
»Hvala za vprašanje,« je odvrnil dobro pripravljeni mladi Suk, »vse 

je šlo izvrstno. Točno ob dveh in 34 minut smo se odpeljali iz Krekovic. 
bili ob treh in 18 minut v Bešavu. kjer je strojevodja tankal vodo, se 
odpeljali ob treh in 28 minut dalje in prispeli ob petih in 46 minut v 
Prago. Ah. seveda: številka vlaka je bila 10726.«

»Ljubi Bog«, je pretresen vzkliknil Dvorak, »kakšna kamela pa si! 
Ali ne veš. da je 10726 številka lokomotive. Tvoj vlak ima številko 
187«. In k svoji hčerki: »In tega hočeš za moža. otrok!«

(se nadaljuje)
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GLAVNI UREDNIK
Primož Kuret

ODGOVORNA UREDNICA
Kaja Šivic

UREDNIK
Peter Barbarič

l ik o v n i u r e d n ik
Miloš Bašin

OBLIKOVALEC
Jurij Pfeifer

UREDNIŠKI ODBOR — 
STALNI SODELAVCI
Peter Amalietti, Lado Jakša, 
Igor Longyka, Tomaž Rauch, 
Mojca Menart in Mirjam Žga
vec.

l e k t o r ic a
Mija Longyka

IZDAJATELJSKI SVET

Dr. Janez Hofler (predsednik), dr. 
Marija Bergamo (FF-PZE Muzikolo- 
gija), Igor Dekleva (AG Ljubljana), 
Lea Hedžet (GMS), Nena Hohnjec 
(PA Maribor), Zdravko Hribar 
(GMS), Nevenka Leban (DGUS), 
Mojca Menart (GMS), Lovro Sodja 
(ZDGPS), Dane Škerl (DSS), Ida Virt 
(ZDGPS) in delegacija uredništva 
(glavni in odgovorni urednik).

NASLOV UREDNIŠTVA

REVIJA GM, Kersnikova 4, 61000 
LJUBLJANA, p.p. 248, telefon (061) 
322-367. Račun pri SDK Ljubljana, 
št. 5010-678-49381. Revija izide 
osemkrat v šolskem letu, celoletna 
ncročnina za XVI. letnik znaša 230 
Nd, posamezen izvod pa 30 Nd.
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ulturo naj bi, kar se da, približali našemu delovnemu človeku, 
mu dali vse možnosti, da jo uživa in tudi soustvarja. To je člo
vekova pravica in morda tudi dolžnost. Že dolga leta si pri nas 
cel kup ustanov in organizacij pa posameznikov prizadeva kul
turni prostor čimbolj zapolniti in poslušalcu in gledalcu ponuditi 

najbolj pestro izbiro prireditev in kulturnih udejstvovanj. Vsakdo si 
lahko omisli sodelovanje v ansamblu ali pevskem zboru, lahko hodi 
na ne predrage koncerte in gledališke predstave, matineje, prilož
nostne prireditve na terenu. A še vedno je odziv daleč največji pri na
stopih »umetnikov«, ki zaračunajo krepke denarce in si znajo z re
klamo in podpovprečno kvaliteto zagotoviti navdušen krog občudo
valcev. Še večji pa je odziv takrat, ko se pri nas na plakatih pojavi ime 
ki prihaja iz velikega sveta, tistega, ki ga tako radi oponašamo in ki ga 
tako zelo občudujemo. Pa vemo, zakaj? Najbrž o tem niti ne premiš
ljamo. le tako imenitno je, če lahko rečemo, da smo slišali, ali bolje vi
deli Leonarda Bernsteina, Mstislava Rostropoviča od blizu! Težko je 
najti čas in odšteti dvajset ali trideset tisočakov za ogled našega 
zbora, ki si utira pot med dobre ansamble in si prizadeva naštudirati 
zahteven nov spored, zato pa ni odveč deset ur prebiti pred blagajno 
in iz žepa izvleči stopetdeset tisočakov za filharmonični orkester iz 
VVashingtona. Težko je na šoli pridobiti za polno avlo učencev in uči
teljev za izobraževalni program, ki ga naši glasbeniki za majhno vsoto 
namensko naštudirajo, da bi mladim ušesom približali glasbene 
vrednote, ni pa težko zbrati lepih milijonov za šolski nastop Marjana 
Smodeta. Užitki so seveda različni, težko je pričakovati, da bo naš 
človek užival v vrednotah, če so mu na vseh ravneh odtujene in celo 
zaničevane. Če mora po kulturnem programu na prazniku krajevne 
skupnosti nastopiti zabavni ansambel, da si ubogi krajani spočijejo 
ušesa in duha, če morajo učenci na šoli po proslavi, na kateri šolski 
zbor »zamori« mlade glave, umo natakniti slušalke, iz katerih prihajajo 
najglasnejši zvoki disco ritmov da se jim vrne vsakdanje ravnovesje, 
če je v družbi cenjeno le tisto, kar je po ameriškem vzoru reklamirano, 
napihnjeno in na komercialen način vsiljeno.

Kulturni vzgoji smo na šoli in tudi drugod dali predznak nepotreb
nosti, dopuščamo jo, pravic pa nima nobenih, kar pomeni, da nima 
statusa in ne veljave. To se nam že krepko maščuje in se nam bo 
vedno bolj. Kultura namreč je, a do nje je treba priti. Ne kulturo naro
du. narod se mora potruditi, da bo prišel do kulture!

KAJA ŠIVIC 
Ilustriral: ČRTOMIR FRELIH
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volj, vendar neza nastopajoče — te 
je treba držati car se da na kratko!

Po teh vtisih sodeč si lahko pred
stavljamo. kalo radi bodo v prihod

nje naši mladi glasbeniki sodelovali v 
takih in podobnih prireditvah. In prav 
nič jih ne bomo silili, kot jih tudi tokrat 
nismo! Zapisala KAJA ŠIVIC

IZKUŠNJE IZ BEOGRADA
Na predlog organizatorjev pro

slavljanja tedna mladosti v Beogradu 
maja 1985 je s svojimi programi so
delovala tudi Glasbena mladina Ju
goslavije. Zaradi praktičnosti je kot 
neposreden organizator delo prev
zela Glasbena mladina Beograda, ki 
se je neposredno pogovarjala z za
dolženimi iz Zveze socialistične 
mladine Jugoslavije. Programi 
Glasbene mladine Jugoslavije so se 
imenovali Srečanja GMJ in naj bi 
predstavili kar največ mladih glas
benikov, komornih skupin in zborov 
iz vseh republiških in pokrajinskih 
Glasbenih mladin. Po organizacij
skih zapletih ki so obetali slabo pri
pravljeno in finančno nerazčiščeno 
potovanje, bivanje in nastopanje v 
Beogradu, se je od slovenskih sode
lujočih glasbenikov nazadnje za 
odhod v prestolnico odločil samo 
Akademski pevski zbor France Pre
šeren iz Kranja. Z izredno voljo so se 
lotili sodelovanja, našli način financi
ranja za potovanje z vlakom, ki je bilo 
dolgo in naporno, seveda z zamudo 
in se od prihoda v Beograd dalje pre
pustili tamkajšnjim organizatorjem. 
Kaj pa jim je drugega preostalo?! Da 
ne bi predolgo opisovali takšnih so
delovanj. naj raje s kratkimi izjavami 
članov zbora pojasnimo položaj:

— Navajeni smo. da nas tam. 
kamor nas povabijo, čakajo na po
staji. ne pa da moramo sami iskati 
organizatorja in nazadnje stopiti 
skupaj in zapeti slovensko pesem, 
da ga sploh prikličemo.

— Po dvanajstih urah vožnje v 
natrpanem vISku naravnost na kon
cert in nato pozno ponoči v kasarno 
daleč iz mesta, kjer dobiš pogret 
krepek pasulj — za nežen želodec 
prav gotovo ni najbolje.

— Ni težava v tem, da smo bivali v 
kasarni, nerazumljivo nam je to, da 
na prireditvi, kjer nastopa veliko zbo
rov, na primer Krsmanovič, Ivo Lola 
Ribar, Koča Kolarov. nimaš nobene 
možnosti za srečanje, izmenjavo 
mnenj, vsaj bežno spoznavanje. To 
je vendar vsebinska napaka!

— Dobro organiziran je bil edino 
prvi večer, kjer so se zbori pred dokaj 
polnc^dvorano v Kolarcu predstavili s 
krajšimi sporedi. Za druga dva na
stopa zares ne vemo. čtemu sta bila 
namenjena. Predvsem zaradi zad
njega smo se veliko prejezili. Če bi 
vedeli, da bomo morali peti na play- 
back. bi ne šli niti v Španijo, kaj šele v 
Beograd!

— Zaradi tega zadnjega nastopa 
v Sava centru smo v Beogradu ostali 
dan dlje. imeli nismo niti vaje niti nam 
nihče ni povedal, kaj bomo peli, ko 
pa smo prišli na nastop z zborov
skimi oblekami, so nas postavili pred 
dejstvo, da bomo vsi v kavbojkah in 
da bomo skupaj še z nekaterimi zbori 
odpirali usta na posnetek pesmi, od 
katerih jih nekaj niti ne poznamo.

— Mogoče je ta manifestacija za 
mnogo mladih v Sava centru veliko 
pomenila, saj so nekateri očitno uži
vali. za nas pa je bila strašno mučna. 
Morda smo bili nekoliko starejši od 
drugih, morda pa smo Slovenci res 
bolj hladni. Poleg vsega nam za ta 
tretji nastop niso hoteli plačati ob
ljubljenega honorarja ki je že tako in 
tako več kot simboličen, češ da 
nismo peli.

— Kot Slovenci smo se slabo po
čutili. Kot bi nas zaprli v kasarno in 
nas vozili naravnost na koncerte 
zato. da ne bi bilo kaj narobe. In na 
vprašanje, zakaj smo sploh tam. si 
lahko odgovorimo samo tako, da je 
bilo treba opravičiti število, da j^ bilo 
pač treba zapisati, da so nastopili 
glasbeniki iz vseh republik in pokra
jin, šlo je skratka za videz jugoslo
vanstva.

— Sramota je. da ne moremo s 
ponosom govoriti o svojem sodelo
vanju na proslavljanju tedna mlado
sti v Beogradu, da smo polni slabih 
vtisov in spominov. Beograd smo vi
deli čisto slučajno, ker je bila v petek 
nogometna tekma, ki si jo je šofer 
našega avtobusa želel videti in nas 
je namesto proti večeru v Beograd 
odpeljal že ob treh.

— Prosili smo. da nam organizi
rajo ogled Dedinja, pa ni šlo. Ko smo 
čakali ria nastop v Sava centru smo 
stali pred hotelom Intercontinental in 
ko smo vratarja vprašali, če si lahko 
ogledamo vsaj avlo te moderne 
zgradbe, smo učinkovali kot totalni 
revčki, saj nas je premeril od nog do 
glave, odšel-vprašat svojega šefa in 
ga pripeljal k nam. Ta nas je vprašal, 
če smo najavljeni. Kot bi si želeli 
ogledati strateški objekt? 2al nam 
niso ponudili možnosti za ogled niti 
ene beograjske znamenitosti in smo 
si hoteli sami organizirati vsaj pogled 
v notranjost Intercontinentala. pa 
nas še tja niso spustili!

— Zdi se mi. da je zelo res. kar je 
v Delu zapisal eden od umetnikov, ki 
je sodeloval na Dnevu mladosti češ 
da je denarja za to praznovanje do-

RAZPISi
glasbenikom, posameznikom  
in skupinim, instrumentali
stom in sHadateljem 
sodobne hiprovizirane glas
be, sodoknega jazza, druge 
nove glasoe, art in free rocka, 
ambientane, elektroaku- 
stične glasbe ter vseh drugih 
sodobnibumetniških smeri, ki 
pri nas nimajo (finančne) 
družbene podpore in 'hkrati 
nimajo možnosti na komer
cialnem tržišču!
GLASBENA MLADINA VOJ
VODINE in
GLASEENI ATELJE — STU
DIO »BARBARO« (blizu No
vega Sada)

začenjata s produkcijo, ve
zano na tovrstno ustvarjanje 
—• možnost tiskanja plošč in 
kaset, različnega informativ
nega gradiva in besedil z 
omenjenega področja, orga
niziranje in posredovanje so
delovanja med glasbeniki, or
ganiziranje glasbenih delav
nic in koncertov ter morebit
nega festivala tovrstne glas
be. Dela, ki bi jih radi posneli 
(kasete, trakov), besedila ipd. 
željno pričakujejo na naslov:

MO VOJVODINE 
21000 NOVI SAD 

JNA 35
(telefon: 021 621-478)

MLADI MLADIM

.GLASBENA MLADINA SLOVENIJE 
GLASBENA MLADINA LJUBLJANE 
sezona 1985/86 
ciklus komornih koncertov 
MLADI MLADIM

30. 10. 1985 ob 19.30
MARTIN BAJDE, vibrafon; RENATA NEUVIRT, klavir 
program: Fink, Hačaturjan. Rimski-Korsakov, Molenhof, Ka- 
balevski, Wiener

12. 11. 1985
Večer klasične glasbe za saksofon 
OTO VRHOVNIK, saksofon; JEANINE KIES, klavir 
Vladigerov, Hindemith, Creston, Noda, Feningstein, Haidma- 
yer, Cibulka

3. 12. 1985
JURE JENKO, klarinet; ZORAN MITEV, fagot; BOJANA KR- 
STULOVIČ. klavir. Srebotnjak, Tansman, Poulenc. Beetho
ven. Glinka. Misson

7. 1. 1986
Večer mladih skladateljev
Brina Jež-Brezavšček, Zdravko Lončarič. Mitja Reichenberg, 
Uroš Rojko, Maks Strmčnik, Tomaž Svete

4. 3. 1986
BOJAN GORIŠEK, klavir
Debussy. Messiaen, Crumb. Ives. Kumer, Turel

13. 5. 1986
MATEJA HALLER, flavta; DRAGO ARKO, violina; VLASTA 
DOLEŽAL-RUS, klavir, Bach, Reinecke, Martin, Petrič; Mo
zart, Beethoven, Brahms, Matičič
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Mstislav Rostropovič in washington- 

ska filharmonija, CO, 20. september
Po treba  po uvozu kom pleksno 

izvajane glasbe je  imela za posledico 

veliko de jan je ,  da  se radovednosti  
že jnem u ljudstvu postreže  z izbra
nostjo. M ožnost uresničenega priča

kovan ja  nared i  svoje; biti zraven, 
prisoten in priboriti si »izbranost« 
kot del »poceni« ugleda postane  ne 

zanemarljiv  faktor,  ki često pripelje 
do potešenosti ,  celo do  navdušenja , 
da nekaj že m ora  biti v glasbi in lju

deh. Kaj, se sicer ne ve, am pak  to  niti 
ni važno. M orda nastopi dvom , da to 
ni to, v neki vsesplošni zamegljenosti  
meril pa tudi dvom u slabo kaže. 
Bolje, da  ga ni, kaj bi delal zmedo.

C enjeni čelist Mstislav Rostropo- 

vič je  v C ankarjevem  dom u nastopal 
kot dirigent vvashingtonskega N acio 
nalnega simfoničnega orkestra . 
T eren  za odzivnost je bil o b  taki ga 

ranciji več k o t  do b ro  pripravljen, 

to re j  je skoraj zadoščalo, da je  bilo 
slišati izvajalsko na tančnost v vseh 

možnih od tenk ih ,  kom ajd a  več kot to 
pa šele v sklepni točki koncer ta ,  5. 

simfoniji Sergeja Prokofjeva. I.e- 

tukaj se je  dalo  razbrati nekaj  ne ti 

pično ruske razdalje  oz irom a blage 
ironije do nagnjenosti  k po tenciranju  

bogastva ruske psihe, ironije , s k a 
te ro  se Prokofjev  istočasno bistro 
izogne p rem očrtnem u  spevu veličini. 
Prečiščenost njegove g lasbe pa  je  se 

veda povsem naspro tna  tisti, ki je  
lastna Debussiju; tu je klasicistična 
dirigentova obravnava pripomogla k 
moteči neokre tnosti ,  zato je Rostro- 

povičevo M orje  bolj spom inja lo  na 
izsušeno močvaro . Tudi Berliozova 
uvertura  K orzar ni ravno prepriča la  

k ljub blesteči igri in do  konca izdela
nem u pom pu, tako  da  so se mi diri
gentovi posegi v določene glasbene 

sklope, ki niso ravno zraščeni z n je 

govo usm erjenostjo , zdeli vprašljivi.
MIRJAM Ž G A V E C

Jan van Mol, orgelski recital, Can
karjev doin, 24. 9.

Nizozemski organist je  v prvem 

delu predstavil dela  dveh skora jda  
neznanih avtorjev: van H elm onta  iz 
Bruslja (1 7 1 5 — 1790) in de  T ra-  

zengniesa iz Antvverpna 

( • 7 4 4 — 1820). 6 fug prvega avtorja 
je bilo dovolj zanimivih, Sonata 

( ljubka klasična sona ta)  št. 6 v F 
d u ru  iz. »C oncentus mušici sex« d ru 
gega pa je  bila neizrazita, neorgel- 

ska. V drugem  delu je organist p oka 
zal svoje sposobnosti  v petih B acho 
vih orgelskih obdelavah in v slavni 
(»») Toccati in fugi v d -m olu  (BW V  

565), ki pa je zvenela preveč raztr-

Letošnji mednarodni poletni festi
val v Križankah, ki je imel zelo dobro 
reklamo, saj so nas nanj vabili plaka
ti, prospekti v agencijah in celo nez
grešljivi steber v strogem središču 
Ljubljane, je bil pisan in številčno 
bogat. Prireditve so bile skoraj vsak 
dan, nastopilo pa je izredno veliko 
orkestrov, folklornih ansamblov 
komornih skupin, solistov in igralcev 
za najmlajše celo lutkarjev vendar je 
bila večina med njimi povprečnih. 
Kljub najboljšim namenom in velikim 
prizadevanjem organizatorjev pač 
še naprej — tudi pri nas — velja pra
vilo, za malo denarja malo muzike. 
Ker je nemogoče vse videti in slišati, 
pa tudi o vsem pisati, tokrat le nekaj 
vtisov.

Pri folklornih ansamblih, če pova
biš najboljše, kot so Lado. Kolo in 
naše tri imenitne skupine, ne moreš 
zgrešiti. Tudi lastne glasbenike 
dobro poznamo in vemo, da bosta 
oba ljubljanska orkestra lepo zazve
nela. da Trio Lorenz blokflavtist 
Klemen Ramovš, ansambel Came- 
rata Slovenica ali pa flavtist Cveto 
Kobal, naši pevski solisti in okteti ne 
bodo zatajili. Še posebej tisti v »izvo
zu«. kot na primer Miha Pogačnik, 
vedno znova navdušujejo občinstvo. 
Ob tem moramo povedati da je 
škoda, da zaradi bolezni ni nastopila 
naša mezzosopranistka, ki deluje v 
Nemčiji, Marijana Lipovšek, saj smo 
se mnogi veselili ponovnega sreča
nja z njo. Precej teže pa je s tujimi 
gosti, ki jih največkrat povabimo na 
podlagi prospektov in priporočil, ne 
da bi jih lahko prej slišali in videli. Z 
vzhoda navadno ne pošiljajo pov
prečnih glasbenikov in lahko od nji
hovih koncertov veliko pričakujemo. 
Tako so tudi letos člani kvarteta Bo- 
rodin nudili velik umetniški užitek. 
Zato pa je japonska skupina precej 
razočarala. Pričakovali smo da 
bomo imeli redko priliko slišati nekaj 
več te, nam resnično oddaljene 
glasbe, ne le tiste ljudske ki sem in 
tja še pride do nas ampak tudi nji
hove umetne, današnje glasbe, saj 
imajo Japonci nekaj odličnih, v svetu 
znanih sodobnih skladateljev. Z ne
logično sestavljenim sporedom, ki 
nas je razveselil z Bachom za violino 
solo pa italijanskimi arijami ob 
spremljavi klavirja ter za popestritev 
z nekaj nezahtevnimi japonskimi 
skladbicami, so nam glasbeniki 
očitno želeli pokazati, da tudi oni 
znajo izvajati zahodnoevropsko 
alasbo. Škoda!

Večina koncertov, predvsem ko
mornih, ni bila posebno dobro obi
skana, zato pa velika imena še 
vedno vlečejo. Na koncertu Sloven

skega okteta z Nicolajem Geddo se 
je v stolnici trlo poslušalcev, željnih 
lepih melodij. Takšnega glasbenega 
dolgčasa, vsaj za zahtevnejša 
ušesa, že dolgo ne. Naš oktet je sicer 
ubrano odpel vse pravoslavne cerk
vene pesmi, ki so bile na sporedu 
zato pa sem si pri prodornem, a prav 
nič več stabilnem glasu Nikolaja 
Gedde želela, da bi na njegovem 
mestu stal kak mlajši, morda manj 
znan. a zato boljši pevec. Očitno so 
našemu poslušalcu še vedno po
membnejša imena kot glasba sama! 
Srečnejšo roko so imeli organizatorji 
pri Američanih, ki so pravi virtouzi 
(na primer Vocal Arts Ansambel), 
zato pa je bil program bolj ali manj 
glumaški in nezahteven.

September je mimo in tako so 
mimo tudi Jesenske serenade, ki so 
že po tradiciji nekakšen most med 
prireditvami Festivala v poletni vro
čini in tistimi v novi koncertni sezoni, 
ko nas že vleče v zakurjeno dvorano. 
Jesenske serenade so večeri v pri
jetnem okolju, celo malo nenavad
nem atriju Trubarjevega antikvaria
ta, ko nas štiri večere s svojim muzi
ciranjem razveseljujejo komorne, 
mnogokrat kar nenavadne zasedbe.

Skrb prirediteljev (letos so bili to 
Glasbena mladina Ljubljane. Glas
bena mladina Slovenije, Trubarjev 
antikvariat in Moderna galerija) še 
posebej velja domačemu poustvar
jalnemu podmladku. Pokazalo seje, 
da dovolj živo oblikuje svoje glas
beno dojemanje. Predvsem je to pri
ložnost za mlade umetnike, da lahko 
nastopajo, morda pa je prav sere- 
nadni večer začetek poti k nadaljnji 
uveljavitvi, Sami namreč kaj radi po
tarnajo, da imajo premalo možnosti 
za javno muziciranje.

Tako so tudi letošnji program za
polnili predvsem mladi.

5. SEPTEMBRA
Na prvem večeru se nam je pred

stavila mlada čembalistka Tjaša 
Požar. Lani je diplomirala na aka
demiji v Zurichu, v razredu za čem
balo. Zdaj pa tam nadaljuje študij v 
mojstrskem razredu. Svoj koncertni 
večer je pripravila prav na čast veli
kim trem mojstrom, slavljencem le
tošnjega Evropskega leta glasbe. 
Tako smo slišali šest sonat za čem-

Ne smemo mimo mladinskih orke
strov, od katerih je eden sodelovanje 
odpovedal, drugi, ki deluje pod okri
ljem Glasbene mladine v Antvverpnu. 
pa se je kar dobro odrezal. Pred ma
loštevilno publiko ga je igranje na 
prostem (v preddverju Križank) naj
prej zmedlo, nato pa se je dodobra 
vživel in v drugem delu koncerta 
imenitno izvedel Scherzo svojega 
rojaka, ki je prijetno skladbo napisal 
prav zanj, nato pa še redko slišano 4. 
simfonijo Glazunova. Posebej 
moram omeniti imenitna 22-letna 
solista — fagotista in klarinetista, ki 
sta v prvem delu koncerta profesio
nalno in muzikalno odigrala koncert 
Karla Stamiza.

balo D. Scarlattija, Handlovo suito v 
f-molu inToccatovG-duruBWV 916 
J.S,Bacha, In res lahko rečemo, da 
nam je v neponovljivem večeru dala 
največ, kar je lahko izvabila iz čudo
vitega instrumenta.

9. SEPTEMBRA
Violinist Tomaž Lorenz, kitarist 

Igor Saje in harmonikar Erno Seba- 
stian so poskrbeli, da se je izkušnja s 
posebnimi zasedbami ponovila v 
ponedeljek, 9. septembra. Povezava 
harmonike in obeh strunskih glasbil 
se je pokazala kar »izzivalno«. To 
sta v duu že kar na začetku pokazala 
Lorenz in Sebastian. Takoj nato sta 
nenavadnost potrdila tudi Saje in 
Sebastian v Truhlarjevem »Prepiru«. 
Sam je nastopil le Sebastian v Ra
movševi skladbi »Za harmoniko«. 
Večer so sklenili z igrivim in zabav
nim ciklusom V. Trajana »Cesarjev 
slavec«. Tako so nas z glasbo pope
ljali v svet pravljic, ki jih z enakim za
doščenjem posluša staro in mlado.

12. SEPTEMBRA
Tretji večer v antikvariatu sta pri

pravila flavtistka Flelena Poles in 
Žarko Ignjatovič. Večji del koncerta 
sta namenila kar solističnemu igra
nju in sta v duu nastopila le na za
četku in na koncu' Uvodna skupna 
točka je bila zajetnejša Correllijeva 
Sonata. Najmočnejši in najbolj za
jetni točki flavtistke sta bili Sonata v 
a-molu C.Ph.Em.Bacha in Hinde- 
mithovih Osem skladb. Ignjatovič je

nadaljevanje •  Telegrami
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ORFFOV SIMPOZIJ 
V SALZBURGU

Kako otroci lahko ustvarjajo in 
poustvarjajo glasbo, sproščeno in 
domiselno improvizirajo, pojejo, ple
šejo in igrajo, če jim njihovo ustvar
jalno fantazijo zna sprostiti stro
kovno usposobljen glasbeni peda
gog! Nekaj takšnih primerov ter še 
veliko drugih zanimivosti smo doži
veli na letošnjem Simpoziju z naslo
vom Orffov Schullwerk, (Orffov 
Schullwerk je zbirka zvezkov, ki jih je 
zasnoval avstrijski skladatelj Carl 
Orff. Zvezki vsebujejo primere muzi
ciranja in petja ob Orffovih glasbilih 
in se uporabljajo kot modeli, ki učite
lju pokažejo pot k spodbujanju otro
kovega glasbenega ustvarjanja. 
Značilno je. da se opirajo na najbolj 
elementarne prvine glasbe posa-

Vsako poletje privablja Verona na 
tisoče turistov. Pa ne samo zaradi 
zanimivih starih zgradb, spomeni
kov, znamenitih zaljubljencev 
Romea in Julije, ampak tudi zaradi 
opernega festivala. Predstave dobijo 
še poseben čar, ker niso postavljene 
v običajno operno hišo, ampak v sta
rodavno rimsko areno, ki lahko 
sprejme tudi do 25 tisoč obiskoval
cev. Običajno je polna do zadnjega 
kotička, zlasti če gre za opere iz že
leznega repertoarja. Vstopnice so 
vsaj za naše razmere precej drage, 
toda razpoloženje v areni je vedno 
takšno, da se ga splača doživeti. 
Letos poleti so se zvrstile tri Verdi
jeve opere: Trubadur, Attila in Aida 
ter balet Gisell?.

Operne predstave se pričenjajo ob 
21. uri, vendar pa občinstvo zasede 
prostore (gradinate) že nekaj ur po
prej. Pred predstavo in med odmori 
se nenehoma razlegajo po njej klici 
prodajalcev, ki ponujajo osvežilne 
napitke, sendviče, operne librete... 
Razgibanost na »gradinatah« člo-

meznih dežel; zbirka je namreč pri
rejena za različna glasbena okolja 
(izdali so jo v Kanadi, ZDA, Španiji, 
Portugalski, Holandiji, Češkoslova
ški in celo na Japonskem)) v svetu 
bodočnosti ki je potekal od 28. junija 
do 2. julija v Salzburgu v organizaciji 
tamkajšnjega Orffovega instituta 
oziroma visoke šole za glasbo in 
upodabljajočo umetnost Mozar- 
teum. Podobne simpozije organizira 
institut vsakih pet let in nanje povabi 
vse svoje nekdanje študente, bodisi 
kot poslušalce bodisi kot aktivne 
udeležence v programu simpozija. 
Za slednjo obliko sodelovanja se je 
letos ponovno odločila glasbena pe
dagoginja Ida Virt. ki je pred leti 
sama študirala in kasneje poučevala

veka zaposli, da opazuje dogajanje 
okoli sebe. Počasi se stemni, še tret
jič se z odra zasliši gong, prižgejo se 
svečke v rokah obiskovalcev in pred
stava se prične. V areni sem slišala 
Trubadurja in Attilo, ki so ga letos v 
areni sploh prvič uprizorili.

Trubadurje bil razočaranje, kar so 
poslušalci tudi glasno izrazili. Pevci 
niso bili prepričljivi, intonančno ne
gotovi (Elena Mauti Nunziata, Giu- 
liano Cianneza, Matteo Manague- 
ra). Izjema je bila Ludmila Semciuk v 
vlogi Azucene. Tudi orkester je slabo 
opravil svojo nalogo, poslušalci pa so 
dirigenta Reynalda Giovanettija celo 
izžvižgali. Zato pa je bila premiera

na tej priznani ustanovi; vse od svoje 
vrnitve v Trbovlje pa ob običajni 
glasbeni oziroma zborovodski de
javnosti na šoli dela tudi z Orffovo 
skupino. To je nekakšen krožek, kjer 
se ne učijo le »podajanja« glasbe, 
ampak si zastavljajo zanimive nalo
ge, npr. izmisliti si k besedilu pesem, 
k pesmi spremljavo, k plesu glasbo 
ipd., dejavnosti, ki spodbujajo otro
kovo ustvarjalnost. Program, ki ga je 
predstavila skupina devetnajstih de
klet (od 5. do 8. razreda), je pritegnil 
zanimanje poslušalcev predvsem 
zaradi spretne uporabe melodičnih, 
ritmičnih in gibnih elementov ljudske 
krajin. Vrstile so se večglasne pev
ske (očke, petje in ples ob spremljavi 
Orffovih glasbil, plesna improvizacija 
ob instrumentalni točki kljunastih 
flavt (frulic), višek pa je dosegla zak
ljučna pevsko-instrumentalno gibna 
točka, prežeta z makedonsko ritmiko 
in melodiko. Nekajkratna ponovitev 
programa med simpozijem je pri 
udeležencih spodbudila odobrava
nje in pohvale. Ta skupina je bila 
namreč edina in tudi edinstvena 
glede na starostno strukturo otrok 
kot tudi na način dela z njimi (na odru 
so ves program izpeljali sami, brez 
»vidnega« vodenja mentorice), saj 
smo »ustvarjalne« programe lahko 
srečevali le med skupinami mlajših 
otrok (nižja stopnja) ter med študenti 
oziroma udeleženci krožkov na Orf- 
fovem institutu. Vrstila so se še pre
davanja in debate, razstava Orffovih 
glasbil, ki jih izdeluje tvrdka Studio 
49. razstava likovnih del, ki jih je 
spobudila Orffova glasba. Obiski ve
černih koncertov, pretežno prežetih 
z deli pokojnega mojstra, pa so dajali 
vtis. da je ta genialna osebnost vti
snila močan vtis na vse, ki gojijo nje
gove ideje, hkrati pa spoznanje, da 
so le redki tisti izbranci, ki jim znajo 
slediti. DARJA FRELIH

Attile prijetno presenečenje. Stari 
mojster Nello Santi je vse drugače 
vodil ori<ester in sijajne soliste (Bo- 
naldo Giaotti, Silvano Carroli, Maria 
Chiara, Veriano Luchetti) ob preprič
ljivi in učinkoviti sceni Lučiana Ricce- 
rija ter v sijajni režiji Giuliana Montal- 
doja. Predstava je na novo odkrila 
Verdija, njegovega mojstrstva tudi v 
operah, kot je Attila, kakršne so 
očitno kar po krivici premalokrat na 
sporedu. Tako smo ob Attili spet do
živeli enega izmed zvezdnih večerov 
v areni, ki po pravici navdušujejo 
množice opernih navdušencev 
vsega sveta.

LUČKA WINKLER

gano zaradi p re t irane  non-legato 

igre. Z a  d oda tek  je  van Mol zaigral še 

dve Bachovi skladbi. Solidno.

TOMI

Velika dvorana CD , 30 . 9 . 1985. 
Filharmonija mladih iz Beograda, di
rigent Anton Kolar, spored: Dvorak
—  Slovanski ples št. 8. M ozart — 
Koncert za rog in ork. št. 1 -Rondo, 

Sm etana —  Vltava, M ozart —  Kon
cert za violino in ork. št. 5. Gershwin
—  R apsodija  v m odrem  te r  Kraljevi 

valček. J. Straussa. Mladi beogra jsk i 

filharmoniki, edini sta lno delujoči 

mladinski o rkes te r  v Jugoslaviji, so s 

svojo tu rne jo ,  v organizaciji glasbene 

mladine, ki jo  je začel s tremi razpro
danimi koncerti  v veliki dvorani 

C ankarjevega  dom a, priredil pravi 

b oom  —  posne tek  enega od  koncer
tov bom o lahko videli na l jubljanski 

televiziji.

Kaj več o  o rkestru , mladih solistih, 

predvsem  o  fenom enalnem  osemlet
nem  violinistu Stefanu Milenkoviču, 

in njihovih nastopih pri nas preberite 
več v naslednji številki naše revije.

KŠ

Velika dvorana CD , 13. 9. 1985, 
R TV orkester, dirigent Anton 

Nanut, spored: 4. simfonija za godala 

L. M. Škerjanca  in 5. simfonija G. 
M ahlerja . T o k ra t  so simfoniki RTV 
L jub ljana  proslavljali 30. obletnico 

obsto ja . L ična p rog ram ska  knjižica 
nas je seznanila z imeni in delova

n jem  vseh dosedan jih  zaslužnih diri
gentov, godbenikov  orkestra  in Z 

vsemi uspešnimi gostovanji  dom a in 
na  tu jem . S spo redom  so se simfonik' 
d osto jno  oddolžili dom ači tvornosti,  

ob  kateri so neneh n o  rasli, in sve
tovni glasbeni literaturi, ki jo  ves čas 
bogato  vključijo  v svoj repertoar. 

P red  polno  dvorano  je orkestru  diri
giral njegov sedanji vodja  Anton 

N anut,  ki se je najbolj  razživel ob 
dramatični M ahlerjevi 5. simfoniji.

PŠ

Velika dvorana CD , 27. 9. 1985. 
orkester SF, dirigent Milan Horvat, 
solistka Dubravka Tomšič Srebot
njak, spored: D om ovina  M. Lipov

ška, K oncer t  za klavir in ork. št. 24 v 
c-molu W. A. M ozarta  in Petruška I- 

Stravinskega. K oncert  je bil lep začl- 
tek sezone, spored  sestavljen iz kva
litetnih del in izvedba odlična. Ne 
ravno optimistični glasbi simfonične 

pesnitve M. L ipovška, ki podoživlja 

težke t renu tke  naše preteklosti , je 
sledil M ozartov  koncert  v tako pre

cizni in lepo speljani izvedbi naše 
pianistke, da  se sprašujem , zakaj za 
take  koncerte  ni vrste tja  skozi po

dhod  C ankarjevega  d o m a  od  petih 
z ju traj pa  d o  večera. T o  vrsto bi za
služila tudi zadn ja  točka sporeda, 
b ri ljan tna  sk ladba s toliko glasbe

nimi domislicami, da im ajo  glasbe
niki na odru  in poslušalci v dvoran' 

zares kaj početi!
KŠ

DVA VEČERA 
V VERONSKI ARENI
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V zanosu zgodovine Žalec, 29. 9.

Z goraj  zapisano »geslo večera« ni 
obetalo veliko, pač le množico d r u 
gorazrednih odm evov  na totalitari 
stični rock Laibacha. V seeno  pa  p ri

zorišča p reseka  š ta je rskega  alter- 
rocka nisem zapustil nezadovoljen. 
In to  predvsem  po  zaslugi dveh sk u 

pin in enega »one m an banda«. T ako  

je p r i je tno  presenetila  celjska L o
kalna TV, ka te re  zvok je danes prav 

Prepričljivo trd, repetitiven, canov- 
sko bizaren, v njega  pa  se zelo dobro  

vpne učinkovit saksofon. T ak o  na 

trenutke zazveni prav močno. P o 
dobno velja za m ariborski Center za 
dehumanizacijo, ki pri obdelavi in 
dustrijskega trušča uporab lja  orožje 

'z od trganih  beefheartovsk ih  in 
delno tudi punkovskih arsenalov, tako 

da ima v svoji »sfuzlanosti« precej 

več skupnega s kakšno  zgodnjo  fazo 

Pere U b u ja  kot pa  s s tandardn im  slo
venskim držrockom . Prezreti pa ne 
gre tudi (p rekratkega) nastopa Maria 

Mar/idovška, kulturnega slovenskobi- 
striškega post- industr ijca-m inim a- 
lista, k a te rega  kontro lirano  ob liko 

vanje poznoindustr ijskega kaosa- 
feda je bilo ob nepre tencioznem  n a 
stopu prav prepričljivo, nekako  v 

okvirih »zlatih let godbe najbolj 

znane industr i jsko-rockerske  za 
ložbe Industrial Records.« PBČ

Gorica je  bila v zadnjih dneh avgu
sta tudi letos prizorišče 24. medna
rodnega tekmovanja pevskih zborov 

Cesare Augusto Seghizzi. Štirid 
nevna predstavitev 12 zborov, ki so 
se pomerili v petju  polifonije, 14 
zborov, ki so tekm ovali v folklorni 

zborovski pesmi te r  6 manjših vokal
nih skupin je delovala le kot bledn 
Podoba nekdan jega  goriškega m ed 

narodnega srečanja . Nižji kakovosti 
Petja se je pridružila neobjek tivnost  
strokovne žirije in končni »izid« 

'ekm o v an ja  je sledeči: v »polifoni« 
kategoriji so blesteli pevci iz N e m 
čije, Italije in Avstrije, v kategoriji 
zborovskih priredb ustnega izročila 
so največ točk prejeli pevci iz M ad 
žarske, R om unije  in Nem čije ,  med 
vokalnimi skupinami pa so najvišjo 
nagrado »osvojili« člani L jub ljan 

skega ok te ta .  Lep uspeh na goriškem 

Pevskem festivalu je dosegel tudi 

moški zbor Lesarji Slovenije iz Lo
gatca, ki je prejel dve tretji nagradi. 
Več pohvalnih besed  pa bi lahko za

pisali o  3 -dnevnem  posvetu o  glas

beni vzgoji v šolah, ki ga je v okviru 

Seghizzija pripravilo G oriško  zbo
rovsko združenje. G lavna zamisel 

Posveta — predavalo  je 12 strokov
njakov iz vse E vrope — je bila: 
o troka ne sm em o vzgajati v »tehnič- 
no-glasbeni p roduk t« ,  am pak v n jem  
razvijati smisel za estetiko, posluša

nje in ustvarjanje . Ž a l  se je posveta 
Udeležilo le malo slovenskih pedago-

T A T JA N A  G R E G O R IČ

Tako lepe dneve sem preživel v 
Novi Gorici, da jih ne morem spustiti 
v pozabo. Zato odmev. Srečal sem 
se z občutkom novega prijateljstva, 
skupnega ustvarjanja, fizičnega de
la, pa tudi z ljudmi — malomeščani.

Nedavno je bilo dokazano, da med 
prebivalci Nove Gvineje še živijo lju
dje na stopnji kamene dobe. Zato ne 
napadam nikogar. Znano pa je, da 
malomeščanstvo izhaja iz človeške 
narave, če se ta znajde v civilizira
nem okolju.

Veliko lepše nam zveni besedni 
sklop goriško poletje kot Goriško kul
turno poletje, kajti besedo kultura so 
si izmislile generacije malomešča- 
nov, ki si poleg apetitas spanja, spol
nih zahtev in nagona po družabnosti 
želijo tudi svoje umetnosti, brez ka
tere »ne morejo«. Denar imajo, zato 
jo lahko kupijo v obliki primemo uok
virjene slike, abonmajske kartice, 
plošče z »lepo« glasbo.., Poskrbijo 
pa tudi za svoje nadebudne potom
ce, ko jim v osnovni šoli z eno uro 
glasbenega osveščanja na teden v 
srednji šoli pa le z enim letom po
dobno ponudijo vpogled v ne
skončne širjave lepote. JUHUHU!

Mladega fanta, lepo, mlado, kot 
glista vitko dekle, z okusom mm, ob
daja nepremagljiv strah pred novim 
in nepreverjenim na področju umet
nosti. Kakšna škoda in sovražnost 
do vsega razburljivega, obdanega z 
ustvarjalnim aktom, in kakšno vese
lje, da je takih usmiljenja vrednih na 
Goriškem malo. S tem nikakor ne 
mislim senčiti naslova Goriško kul
turno poletje pod katerim so se vr
stile prireditve. Želim samo opozoriti, 
da živimo v času ko je beseda kul
tura k sreči izgubila svoj vseobsega
joči in odrešujoči pomen. GKP to do
kazuje: ponuja necelofansko in »ne- 
zapakirano« izražanje mladih 
ustvarjalcem gledalcem in poslu
šalcem omogoča prisotnost ob na
stajanju določenega projekta, vsem 
daje možnost organizacije dogod
kov, pridružuje pa si pravico biti »ne
kulturno«.

Zato upam, da bo naslednje po
letje še bolj vroče, z več žeblji in le
penke za Milovana N.. z več plesišča 
za Silvana G., z več luči za Bora T.. z 
več filmi za Rajka B., z več kabli za 
Dragija L., za več prostora za Marka 
P.. pa z več razumevanja za Tatjano. 
Bobija, Stojana in za vse druge 
znane znance.

Pripis za vse, ki se čutijo odgo
vorne za naslednje poletje. »Gorica, 
mi smo vaše rože.« so rekli otroci v 
zvočno-gibnem dogodku ki se je 
odvijal v borovem gozdičku za

občinsko stavbo. Ne bi bilo lepo, če 
bi morali to misel spremeniti v »Gori
ca. mi smo vaše rože zla,«

ALDO KUMAR

ZAPISNIK 
OPAZOVALCEV 
Z DNE 25. 8. 85

Osrednje prizorišče, prostor pred 
novogoriškim kulturnim domom, je 
po osemdnevnem bolj ali manj kul
turnem utripu ponovno našlo svoj 
»mir«. A števiini Novogoričani, ki so 
večere preživeli v sicer neformalnem 
središču svojega mesta, so v tednu 
prireditev na prostem ponovno doka
zali, da si takih srečanj želijo, in ne 
nasprotno da si želijo tišine v mest
nem jedru. In čeprav je bil program 
velikokrat kakovostno vprašljiv in je 
zato prinašal večne dileme o poslan
cih kulture, je GKP 85 doživelo še 
eno uspešno rojstvo. Na prireditve
nem prostoru, velikokrat pa tudi 
izven njega, so se predstavljali 
ustvarjalci in poustvarjalci najrazlič
nejših umetniških hotenj — od ama
terjev do profesionalcev. Prek 270 
udeležencev letošnjega GKP je tako 
v Novo Gorico vpelo zelo raznoliko 
podobo »kulturnih« predstav in s tem

Po celoletnem delu in uspešni 
koncertni sezoni se je začel Celjski 
godalni orkester v začetku julija pri
pravljati na svoj najvažnejši letošnji 
nastop v okviru Mednarodnega te
kmovanja simfoničnih in komornih 
orkestrov v Kekradeju na Nizozem
skem. Kljub veliki vročini in poletne
mu razpoloženju smo zelo inten
zivno vadili prav do odhoda na 
dolgo in kar utrudljivo pot. V Ker- 
kradeju so nas gostitelji prisrčno 
sprejeli. Že »zgodaj« naslednje 
jutro smo imeli prvo vajo. Gro
za! Ta namreč ni preveč obetala. 
Vseeno pa je bilo toliko boljše popold 
ne, na koncertu, kjer smo se pred
stavili s Štirimi ljudskimi pesmimi Ja
nija Goloba in z Dvorakovo Sere
nado za godala. Poslušalci so naš 
nastop z navdušenjem sprejeli. Tri
članska žirija pa nam je v pisnem 
sporočilu med pohvalo pokazala tudi 
napake. Osvojili smo bronasto odlič
je, kar je za orkester velika spodbu
da. Naslednji dan smo imeli koncert 
v gradu Hoensbroek. V idilični grajski

tudi raznolika pojmovanja in pred
stavljanja kulture same.

V že utečenih filmskih in gledali
ških predstavah so s svojo neobičaj
nostjo javnost pretresali oblikovalci 
performancev in glasbenih eksperi
mentov. Prav s temi »nenavadnimi, 
čudnimi mladeniči« pa je Nova Go
rica postajala iz dneva v dan boga
tejša za nekaj ustvarjalnih izrazov. 
Na žalost pa so izdelane likovne 
skulpture, razstavljene pred novogo
riškim domom kulture, že prvi dan po 
GKP-ju izginile (neznanci so jih čez 
noč uničili). Ostala so le poslikana tla 
najmlajših in spomin na t.i. »kulturni 
direndaj« zadnjih dni avgusta. No
vogoriška kultura, kakršno nosi s 
seboj tradicija, se bo ponovno prese
lila v zaprte prostore... in s svojo, 
včasih tudi vprašljivo vrednoto, 
ostala skrita najširši množici. Skrita v 
tolikšni meri, kot so jo številni soobli
kovalci GKP-ja želeli razkriti. Po
budnik in nosilec že tretjih goriških 
poletnih kulturnih dni, občinsko druš
tvo Glasbene mladine Nova Gorica, 
je namreč prav zaradi te skrivnosti v 
umetniškem delu in delovanju želel 
oblikovati odprt, gibljiv program. 
Drugače posredovana kultura, ki 
lahko s preveliko sproščenostjo po
stane tudi nekultura, ni povsod padla 
na plodna tla ... eksperimentiranje v 
svetu umetnosti in, to pred očmi ljudi 
z ulice, je Novogoričanom vendar še 
deveta vas. Pot do nje je zavita v 
meglo in vesoljni čas,.. Zato pa j3 
bila prav ta sproščenost, možnost 
mimoidočih, da nastopijo, in izpoved 
kreacije na javnem mestu, toliko bolj 
odmevna med samimi udeleženci 
GKP 85 TATJANA GREGORIČ

dvorani smo izvedli Uverturo v h- 
molu J. S. Bacha s solistko Barbaro 
Mikulo in Concerto Grosso op. 6. G. 
F. Haendla, v katerem smo kot solisti 
sodelovali Radovan Marin (vodja 
orkestra), Marko Župan in jaz. Od 
domačih del smo izvedli Pet skladb 
za orkester Daneta Škerla s solistom 
Boštjanom Župančičem.

V okviru festivala, ki je potekal med 
petim in osemindvajsetim julijem, 
smo si ogledali tudi tipičen ameriški 
spektakel na stadionu, kjer smo 
spremljali parado vseh »naj. naj« 
skupin iz celega sveta. Veličastno!? 
Tudi to mora biti. Sam festival je do
kazal, da glasba ne pozna meja, in 
da ne zapostavlja sproščenega 
amaterskega pristopa. Res je. da v 
poletnih mesecih redno obiskujem 
poletne tečaje, vendar mi je tudi so
delovanje na tako veličastnem shodu 
glasbenikov vsega sveta mnogo 
pomenilo. Le škoda, da so taka doži
vetja redka in tako daleč.!

IGOR ŠVARC

KERKRADE85



SAALFELDEN 85
Razvpita jazzovska središča, ki 

nas neprestano zasipajo s koncert
nimi informacijami o nastopih glas
benih zvezd svetovnega formata, 
imajo tudi svoje senčne plati. Tako 
se je letos ob dokaj zgoščenem saal- 
feldenskem programu festivala 
jazza dogajalo to, da si je publika do
voljevala mnogo preveč za zvrst 
glasbe, ki jo je prišla poslušat. Ne
prestani izpadi veseljakov, predv
sem pa neusmiljeno ploskanje in kli
canje za dodatke, ki se je vleklo v 
nedogled, so nas zelo motili pri po
slušanju skladb; nehote si dobil vtis, 
da glasba ni tako važna kot to da se 
»žurira«.

Organizator festivala je sicer en
krat z odra res naprosil občinstvo 
kulturnejšega obnašanja, še zdaleč 
pa ni npr. poskrbel, da bi razgrajači 
med koncertom razgrajali pred šoto
rom in ne v njem. Potrudil pa se je, 
recimo, da koncerti niso nevšečno 
zamujali, kar se pri festivalih velikega 
formata rado dogaja.

Kaj se je torej dogajalo na odru? 
Na žalost sem zamudil nastop 
menda odličnega newyorškega 29th 
Street sax quarteta, ki je festival 
otvoril. Sledil je nastop kitarista 
Johna Mc Laughlina. ki ni ravno 
presenetil s kakšno novostjo v svo
jem nekoliko melanholičnem igranju. 
Vsekakor dober in živahen nastop je 
bil Speciat Edition Jacka de Joh- 
netta, ki sta mu pomagala David 
Murray (tenorsaksafon) Hovvard

Johnson (tuba) inšedrugi. Man1 sem 
bil zadovoljen z nastopom zasedbe 
Moire saksofonista Trevorja Watt-
sa saj je za tako zmes spontanosti in 
swinga, kot jo je ponujal Watts, za
deva delovala preveč kaotično in 
premalo izrazito,

Sting. ansambel violinista Leroya 
Jenkinsa, nas je zasul s spevnim, 
toplo lahkotnim in električno obarva
nim swingom; lahko zapišem da je 
po svoje očaral celotno saalfelden- 
sko občinstvo.

Nastop saksofonista Davida Mur- 
raya je bil lahkoten, a izvrsten, k 
čemur so dodobra pripomogli Don 
Pullen pri klavirju Reggie Wor- 
kman z basom in Ed Bleckvvell z 
bobni.

S precejšnjim spoštovanjem smo 
pričakovali tudi morda največjo 
zvezdo festivala nastop trobentača 
Dona Cherryja ki je poleg saksofo
nista Carlosa Warda s sabo pripeljal 
tudi tolkalca Nana Vasconce- 
losa. Vendar se nam je zdel mojster 
Cherry nekoliko utrujen in iz forme 
kakršnega poznamo sicer. Morda 
najenergičnejši je bil kvartet ki
tarista Jamesa »Blooda« Ulmer- 
ja. ki je nastopil z zares izvrstnim te- 
norsaksofonistom Georgeom 
Adamsom. Njihov nastop se je za
vlekel v sobotni večer.

Dino Salluzi se je v solo nastopu 
predstavil z mešanico etnične 
glasbe in latinskoameriške, zaigrano 
lahkotno in energično. Carla Bley si

je za Saalfelden sposodila nekaj 
glasbenikov pri avstrijski the Vienna 
Art Orkestra sicer izvrstnih instru
mentalistov. ki pa se niso najbolj ujeli 
v njen koncept in pa' v igranje glas
benikov, ki jih je pripeljala s seboj. 
Morda najboljši in najpolnejši je bil 
nastop kvinteta Davea Holanda, ki 
je v tej sezoni pri ECM-u izdal s to 
zasedbo tudi novo ploščo. Kvintet se 
sprehaja od streama do svvinga. brez 
zadrege atribuira svoje glasbene iz
kušnje s tega področja vanje vpleta- 
trenutke razneženosti pa tudi divjega 
nabijanja. Koncept skupine Dave 
Holland Ouartet ni glasbeno revolu
cionaren. a je na celem festivalu iz
zvenel najbolj prepričljivo, saj tudi 
drugi glasbeniki niso prinesli napro
daj kaj posebno novega. Edino Mi- 
croscopic Septett, newyorška za
sedba, je poskusila ironično interpreti
rati nastop starega cool jazz ansambla, 
vendar so bili preslabotni (v glavnem 
izrazu), da bi si lahko dovolili toliko 
ironije. Festival se je končal z mašil- 
nim nastopom Annie VVhitehead, 
pozavnistke iz Londona, ki bi ga 
lahko mirno črtali s sporeda.

JAKA FtlRST

JAZZOVSKI POP VRH 
HOLLABRUN 85

Hollabrun, mestece, čigar oko
lica je znana po loviščih cesarja 
Franc Jožefa, je letos v začetku julija 
zaživelo v nenavadnem ozračju. 
Prebivalci malega, tihega mesta so 
tri dni nekoliko kislo poslušali »veli
ke« jazz zvoke. Najbrž sta jim bolj 
všeč puška in lovski pes. Seveda pa 
se množica jazzovskih ustvarjalcev 
in poslušalcev sploh ni zmenila za ti
pično provincialno avstrijsko atmos
fero okoli sebe.

Veliko znanih imen se je zvrstilo 
na treh odrih festivala v relativno 
kratkem času. Njegova zvezda je bil 
Miles Davis. Posamezniki, ki jazzu 
postavljajo stroge norme, se seveda 
ne bi mogli strinjati s tistimi, ki so v 
Hollabrunu padali v trans, opojeni z 
dinamičnostjo, virtuoznostjo in več
plastnostjo glasbe. Z večplastnostjo 
v smislu fuzije in iskanja medseboj
nih odnosov zvokov iz različnih glas
benih svetov. Milesova glasba ne 
zveni kot rock, jazz, pop ali klasična 
glasba, temveč kot Glasba. Pri tem 
pa vsaka od njenih sestavin ohranja 
svojo identiteto. Magično.

Ob Milesu je presenetila skupina 
Jamaladeen Tacuma band. Zopet 
dinamična, nekoliko živčna glasba s

čvrsto zgradbo vsake skladbe, ki ne 
dopusti da bi poslušalec ostal pasi
ven. Njen ritem ima v sebi nekaj ri
tualnega in bolj animira človekove 
občutke kot pa misli,

Sicer pa se je na velikih festivalih 
jazza nemogoče posvetiti vsem na
stopajočim Škoda je, da so tedaj 
ponavadi zanemarjena manj zvene
ča. a še kako zanimiva imena, tokrat 
Steve Lacy, Urbaniak Dudziak. 
Bob Moses in Joanne Brackeen. 
Ob tem je festival zbudil vtis. da tre
nutno v velikem jazzovskem svetu 
prevladujeta dva tokova. Prvi vodi v 
tradicijo bebopa in drugih smeri po 
drugi svetovni vojni (Tommy Fla- 
nagan, znova Pharaoah Sanders, 
Modern Jazz Ouartet, .) drugi pa 
navezuje jazz na razvoj popularne 
glasbe. Tu ne smemo prezreti ame

riške skupine Lounge Lizards in 
njenega ironičnega malce kaotič
nega rock-svvinga. Občutje je 
podobno tistemu iz »alterna
tivne glasbe«, le manj grobo in 
bolj zmedeno je. Odličen nastop. 
Tudi južnoameriška glasba ostaja na 
površju jazz dogajanja, kar so doka
zali Astrud Gilberto, Airto Moreira 
in Flora Purim band. Pri tem pa je 
jasno da je bil Hollabrun jazz summit 
usmerjen k čimvečjemu dobičku, 
tako da po njem ne moremo sklepati 
o celostni podobi svetovne jazz 
scene. Torej, če hočete slišati »vsa
kega po malo« in se še malo povese
liti, pojdite drugo leto v Hollabrum. 
Pa četudi daje ta — kot vsi veliki fe
stivali — nekoliko sejmarski vtis.

MARKO BOH

Telegrami
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Glasbena delavnica.
velika dvorana Cankarjevega doma.

15. in 16. september
V teh dveh dneh  je v C D  pod na

zivom »Glasbena delavnica« potekal 
ciklus p redavan j o  glasbi Bacha in 

Scarlattija. Zvrstilo se je sedem  pre
davanj dom ačih  in dveh tu jih  (iz Ita

lije) predavateljev . P redavan ja  so 

bila na kva lite tno  visokem nivoju, ob 

tem pa nazorna  in razumljiva. Nji

hove tem e so bile zanimive: o itali
janski glasbi do  Scarlattija. Freseo- 
baldi jevih »Fiori musicali«. o  uglaše- 
vanju čem bal,  več pa jih je bilo n epo 

s redno  vezanih na  glasbo Bacha in 
Scarlattija. Tudi zvočnih primerov je 
bilo dovolj. O b a  dneva so bili na odru 
razstavl jeni čembali Borisa Horvata. 

V stop za vsa ta p redavan ja  je bil 
prost, k ljub  tem u  pa je bil obisk po- 
r a z e n f l e o d  10 do 25 l ju d i) .č em u r  je 

bil ve r je tno  glavni vzrok slaba publi

citeta. TOMI

L jub ljana  se poleti sprem eni v za

spano podeželsko mesto. T o  d u 
hovno mrtvilo  je nekega vročega av

gustovskega večera d odobra  razgibal 

sekstet IVIiladojka Youneed, ki je na 
Ajdovščini zaradi odhoda  dveh čla

nov na služenje vojaškega roka pri
redil poslovilen koncert. Njegova 

glasba je izvirna in bi jo  le težko vta
knili v predalčke, v endar  je čutiti 
vzore črne avan tgarde  šestdesetih 

let. rocka in sodobnega  punk jazza. 
O badva  solista —  tenorsaksofonist 

M. M arolt in altsaksofonist U. U rb a 
nija —  sta pokazala  veliko uigranost, 

slednji pa  tudi presenetljivo  drzno  in 
ritimčno dobro  um eščeno fraziranje. 

r itemska sekcija —  kitarist B. 
Rom ih, basista M. Lovrič in I. Ožbolt 
ter  b o b n a r  D. K ašnar  —  je bila solid
na. Ponoven  dokaz, da je to  poleg 

O u ateb r iga  —  t ren u tn o  en a  n a jobe 
tavnejših mladih slovenskih jazzov

skih zasedb. I’A.

H A Z E L  0 * C 0 N N 0 R ,  H A L A  TI

VOLI, 16. 9. 1985

C ankarjev  do m  očitno  tudi v novi 
sezoni nada lju je  s »svetlo tradicijo« 
zgrešenih rockovskih koncertov. 

Hazel 0 'C o n n o r  že v svojem  najbolj 
uspešnem  o b d o b ju ,  v časih srednje  

uspelega filma R azbito  steklo , ni bila 

kaj več kot d rugoraz reden  odm ev na 
L ene Lovich, do  danes pa se je  ra 
zvila le v ceneno  b arsko  pop-rock 

pevko. K ljub  tem u, d a  je Hazel izva
ja la  v glavnem svoje stare in p rever
jene  hite iz filma, so ti v prearanžirani 

in n eka jk ra t  bolj razvodeneli  obliki 

še bolj odbijali kot prej. O b  tem  pase  

»punca« v petih letih še vedno  m 
naučila peti. T ak o  je edini svetli vtis 
na  nas topu  pustila le n jena  sakso- 
fonistka Claire Hurst,  ki je z energič

nim in polnim /v o k o m  mlahavi od r 

ski bljuzgi vsaj nek a jk ra t  dala malce 
več elana.

PBČ



NOVI ROCK — 
PRVA PETLETKA

Telegrami

N apovedujemo
Cankarjev dom, Ljubljana, 10. do 

| 3 .  oktober —  m ed n aro d n i  b ienale  
V ID E O  C D  85  (z m ultim edialn im i 
p ro jek t i  Borghesie , R a n o  in N osta l

gičnim izrazom ). 11. oktober — ze
leni abonma —  simfoniki R TV Ljub
ljana s solisti (B ach ,  B ee th o v en ) ,  16. 
oktober —  W oody Shavv in Tone  

Janša Kvartet.19. oktober — iz cikla 
Slovenski komorni ansambli — M o
n ika Ska la r  (violina), M ile  Kosi 

(viola), Ciril Š k e r jan ec  (violončelo) 
in Aci B e rtonce lj  (k lavir)  —  (Schu 
m ann , F au re ) ,  21. oktober — M e d 

narodn i m ojstrsk i  ciklus — Michael 

Ponti (klavir) (B ee th o v en ,  Brahm s, 
C hop in ,  Liszt), 23 . oktober in 24. ok
tober — G o s to v a n je  O pere in baleta 

iz Brna (Sm etana :  B randerbu ržan i 
na Č e šk em  (o p e ra ) ,  T ro jan :  Sen 
K resne noči (b a le t) ,  27. oktober — 

F reska  Viva —  O KIJD Ivo Lola 
Ribar in Renesans, 29 . oktober — 

Trio Gallus Consort (Miloš Pahor , 

k l junasta  in b aročna  p rečn a  flavta, 
D ina Slama, čem balo ,  Irena Pahor , 
viola da  g am ba) ,  (H aen d e l ,  Bach), 

30. oktober — Mladi Mladim —  

Martin Bajde (v ib rafon)  in Renata  
Neuvirt (klavir) — (F ink ,  H ača tur-  

jan ,  M olenhof, K ab a le v s k i , . . . )

Radijska oddaja 
Iz dela G lasbene mladine, v kateri  

b o m o  prelistali revijo  in ilustrirali 
prispevek o  Razcvetu baroka in kla
sicizma v D alm aciji ,bo na  sporedu  

prvega p rog ram a R ad ia  L jub l jana  v 
sobo to ,  19. oktobra ob 18.30.

nadaljevanje s pete strani

takoj po njih dodal svojo najbolj ob
sežno točko v občutljivi interpretaciji 
Brittnovega Nocturnala. Zelo zani
miv duo, ki kar kliče po nadaljnjih 
koncertih.

17. SEPTEMBRA
Četrta in zadnja Jesenska sere

nada se je preselila v Moderno gale
rijo. To je bilo po svoje skoraj potreb
no, saj bi bilo za štiri nastopajoče na 
»odru« antikvariata skoraj premalo 
prostora, da o vseh. ki so to hoteli sli
šati sploh negovorimo. Večer so samo 
stojno pripravili študentje Akademije 
za glasbo; flavtistka Ivajla Zlateva, 
violinistka Klementina Pleterski, vio- 
lorčelist Igor Radinovič in čemba- 
listka Maja Ogrin. Za sklep serenad 
so nam postregli z baročno glasbo. 
Na sporedu so bila dela Tartinija, 
Bacha in Telemanna. Kljub obča
snim odpustljivim zadregam, ki so 
nastale zaradi pomanjkanja na
stopi,e rutine, je četverica dosegla 
največ v zadnjih dveh Trio sonatah. 
Tako je bil njihov nastop še en svetel 
kamenček v pisanem mozaiku Je
senskih serenad.

MIRJAM KRANJC

Letošnji Novi rock je bil zanimivejši 
od lanskoletnega, in to samo po za
slugi alter-rock večera, pop večer pa 
je, čeprav je izbor zanj delal krog al
ternativnih novinarjev okoli Radia 
Študent (žal vključno tudi z mojo 
malenkostjo), izzvenel precej bolj 
pop-delavničarsko kot pa novopo- 
povsko.

Prvi, alternativni večer Novega 
rocka je pomenil še kako opazen 
korak iz lanske krize novorockovske 
glasbene gverile, kljub temu da je bil 
zaradi izpsja U B.R. (JLA dejavnik) 
precej okrnjen. Vsi trije »izbranci« 
večera namreč kljub pomanjkljivo
stim kažejo, da ima njihova glasba 
veliko možnosti za razvoj. Celo 
Sveta Barbara, ki je še ena v mno
žici post-Laibach imen. je s svojo 
dovolj pretanjeno ambientalno zve
nečo glasbo ter nepretencioznim 
nastopom pustila vsaj simpatičen 
vtis.

Čeprav se je F. Prešeren na videz 
norčeval iz jezikoslovnih dilem svojih 
sodobnikov, se je gotovo dobro za
vedal, da je vprašanje zapisa be
sede odločilno za njeno občo razum
ljivost. To seveda vedo tudi lektorji. 
Zato so na pobudo Marte Kocjan 
Barle, lektorice pri DZS (ta založba 
bo namreč v naslednjem letu izdala 
zgodovino afroameriške glasbe), in 
pod vodstvom Velimirja Gjurina, asi
stenta na Filozofski fakulteti, v 
sklopu lektorskega odseka organizi
rali razširjen posvet o uporabi stro
kovne terminologije v jazz in pop 
glasbi z naslovom »Jazz ali džez?« 
Po otvoritvenem referatu pobudnice 
srečanja na katerega so povabili 
tudi več jazzoslovcev in jazzistov. je 
Karmen Gradišek, lektorica pri Mla
dini, predstavila svoj predlog, da za 
vse strokovne tuje izraze in slang 
uporabimo dosleden slovenski 
zapis. Marjan Ogrinc, glasbeni novi
nar in prevajalec, ji je oporekal, češ 
da besede punk ne smemo zapisati

Mariborski Masaker nam je pri
pravil najmočnejše presenečenje 
večera. Njegova eksplozivna pove
zava dveh trenutno najbolj radikalnih 
in vitalnih samomorov rock'n'rolla. 
konkreino krutega rocka in hard core 
punka, poslušalcem predvsem v prvi 
tretjini koncerta s svojo neverjetno 
uničevalno energijo ni pustila do 
sape. Torej je na lepi poti, da po
stane najzanimivejši predstavnik 
najmlajše novorockovske generaci
je, le še precej bolj bi moral v vseh 
skladbah uravnovesiti razmerje med 
svojima uničevalnima izrazoma 
(predvsem ne bi smel pretiravati s 
krutim rockom).

Tretja izbrana skupina večera, 
ljubljanski Quod Masacre, je le 
delno upravičila zaupanje, škoda, 
da njen izvrstno energični ameriški 
kitarski špon, ki mu ne najdemo ena-‘ 
kega pri domačih punk skupinah, še 
vedno onemogoča slab glas kitarista.

poslovenjeno pank, ker tako bojda 
izgubi svojo udarno moč. Proti ta
kemu slovenjenju je nastopil tudi 
Aleksander Skale, urednik jazzov
skega programa RTV Ljubljana, ki se 
je ob enotni podpori nrisotnih jazzo
slovcev zavzel za ohranitev original
nega. polcitatnega zapisa besede 
jazz. Obenem je opozoril, da mo
ramo imena glasbil iz družine sakso
fonov pisati skupaj (npr. altsakso
fon in ne altovski saksofon). Udele
ženci posveta so se strinjali z mano, 
da poslovenimo zapis tehle besed: 
bendžo, korus, rit, bosa nova, 
rumba, blokakord in sving (način 
izvajanja, in ne zgodovinsko obdobje 
jazza, ki ga zapisujemo še naprej

Praznino, ki so jo pustili U.B.R., 
so zapolnile zvezde lanskega No
vega rocka, Niet, ki so korektno 
odigrale večino svojih najbolj znanih 
skladb. Gostje prvega večera. Pan- 
krti, se znova — in zdaj še bolj očitno 
kot prej — vračajo k predpunkovskim 
koreninam (Stonesi. Lou Reed). Pri 
tem je fantom tokrat še kako zmanj
kovalo koncertne dinamike in so tako 
na odru delovali dolgovezno, še po
sebno z novimi, še nepreverjenimi 
skladbami.

Drugi, pop večer, je ostal v okviru 
mojih pričakovanj. Tako je bila nje
gova najzanimivejša skupina metli
ški B. B. Shop. ki je s svojim pogosto, 
diletantskim, vedno pa samosvo
jim, ironičnim, iskrivim in z mod
nostjo neobremenjenim veseljače
njem še kako opravičila svojo uvrsti
tev na Novi rock. Toliko manj velja to 
za Monroes, ki so ob dveh ali treh 
solidnih skladbicah iz koordinat 
Boa/Dorian Gray le podpovprečna 
pop skupinica za Val 202.

Agropop so »v živo« precej pre
pričljivejši kot na posnetkih. Na tre
nutke jim uspeva živahna madnes- 
sovska »veselica«, dinamična in pri
vlačna. Pri tem le ne smeš poslušati 
njihovih besedil, ki skušajo sprevra
čati banalnost narodnozabavne 
glasbe, a se nad to praviloma niti 
malo ne dvignejo:

Zadnji izbranci. De Gazelas, so 
skušali pop šmorn preseči z urbano 
nasilno obarvanim odrskim showom 
(koketiranje z Borghesio?) in s »pro
gresivno« fuzijo simfo-rocka in mod
nega art-funka. Pri tem pa je bil re
zultat njihovega preseganja odbija
joč, hiperpretenciozen in prazen, da 
bolj ne bi mogel biti, in je bil še naj
bliže pomp-rocku kakšnega Garya 
Numana. O gostih Plavem orke
stru, pa več ob intervjuju.

PBč
Fotografiral: BOŽIDAR DOLENC

polcitatno — swing), ter da za
čnemo dosledno prevajati sound z 
zvenom tinibre z barvo (glasu ali 
zvoka), background ? ozadjem in hit 
z uspešnico, ter da v originalnem, 
polcitatnem zapisu ohranimo: 
break, walking bass, beat, on- 
beat, off-beat in jam session. Na 
predlog A. Skaleta smo hi-hat pre
vedli z nožno činelo ali štopčinelo, 
na predlog prof. Jožeta Toporišiča 
smo entertainer prevedli z zabava- 
lec, ride cymbal pa je prof. Janez 
Dular prevedel z jezdna čine|a. Če
prav nismo razrešili vseh vprašanj, je 
ta posvet pomemben prispevek h 
glasbeni kulturi Slovencev.

P. AMALIETTI

KAŠA ALI KASHA



GLASBA 
LETA 2000

Glasba je človekova najzvestejša spremljevalka in služki
nja. Koristno jo lahko uporabimo na več načinov. Vse hitrejši 
življenjski utrip sodobne družbe vnaša v ljudi živčno napetost.

Zato moderen človek potrebuje glasbo, nekakšno zvočno po
mirjevalo. Kjer je potreba, se pojavi povpraševanje, to pa rodi 
ponudbo: nedavno se je v ameriških revijah pojavila lestv ica  
za g lasb o , ki ima več različnih imen — s p ace  m u š ic , m ed ita - 
tion  m ušic , vvorld m ušic , s e lf-h e lp  m ušic , re laxation  
mušic, po »naše« ambientalna glasba. Muzikološko ta glas
bena zvrst ni nič novega, saj so jo prvi mojstri elektronskih 
glasbil iznašli že, v začetku sedemdesetih let: Tangerine 
Dream. Jean-Michel Jarre, -Brian Eno, Robert Fripp, Popol 
Vuh. Vendar če njihova prva glasbila primešamo s sodobnimi, 
z računalniškim spominom opremljenimi elektronskimi glasbi
li, vidimo velik tehnični napredek, ki je omogočil, da je glasba 
postala zahtevnejša, bolj zapletena, slikovitejša in barvno bo
gatejša. Ta glasba torej ni nič novega, nov je le njen veliki ko
mercialni uspeh v ZDA. Pravijo, daje glasba naslednjega tiso
čletja. Ima zelo lahko določljive značilnosti: navadno je instru
mentalna, najbolj so poudarjene elektronske klaviature, izva
jalci pa prav tako radi upcjrabijo redka in neobičajna ljudska 
glasbila. Melodije so preproste in večinoma ciklične. Igra jih 
sekveucer. Glasba ni namenjena plesu, temveč introspekciji.

Njena glavna odlika je razkošnost zvoka. Nekateri njeni izva
jalci menijo, da je postala tako priljubljena zaradi svoje zdra
vilne oz. terapevtske narave. Psihoakustika — veda, ki prou
čuje odziv človekovega organizma na zvoke — je z galvan
skim testom kožnega odziva dokazala, da ta nova meditativna 
glasba sproži bolj sproščeno reakcijo kot pa klasična glasba, ki 
je prevladovala pri tradicionalni glasbeni terapiji. Zato so jo v 
ZDA in po zahodni Evropi začeli vrteti v bolnišnicah in ambu
lantah pa tudi drugih javnih prostorih, kot so trgovine, letališča, 
železniške postaje, javna prevozna sredstva.

P. AMALIETTI

LIVE AID —
ALI »AJMO SVI
ZAJEDNO«

Letošnje poletje ni bilo mrtvo in dolgočasno, kajti največja 
predstava svetovne popularne glasbe, Pomoč v živo. nam je 
dala dovolj snovi za premlevanje. Reševati človeška življenja 
je lepo. A vendar!

Res je, prvič v zgodovini popularne glasbe se je pokazalo, 
kakšne so njene razsežnosti. Še bolj pa se je pokazalo, 
kakšna je moč glasbene industrije in celotnega kolesja sred
stev obveščanja. In če sta bila oba dobrodelna koncerta na
menjena lačnim v Afriki, se je kmalu pokazalo, da bodo od njih 
vendarle imeli največ nastopajoči in organizatorji. Prodaja 
plošč (tudi starih) prenekaterega Live Aid izvajalca se je zelo 
povečala (še najbolj očiten primer so U 2), sam organizator pa 
je bil predlagan celo za Nobelovo nagrado. Pri tem pa so tisti 
milijoni, ki so zapustili žepe publike, le pljunek v morje, če jih 
primerjamo z vsotami ki ga superzvezde služijo »redno«. 
Poleg tega je zanimivo tudi to, da organizator britanskega 
koncerta, Bob Gedolf, ni dopustil nastopa črnskim skupinam. 
Aid je odprl le »največjim« imenom (pri tem ni pozabil vtakniti v 
program svoje skupine The Boomtovvn Rats), ker bodo, po 
njegovih besedah, »samo ta zagotovila tolikšen odziv«. Če k 
temu dodamo še dobičke, ki jih bo sama angleška glasbena 
industrija kovala zaradi povečane popularnosti posameznih 
izvajalcev, potem je jasno, da je Pomoč v živo pokazala dvoje:

— veliko moč in vpliv popularne glasbe ter njeno ključno 
vlogo pri razvoju »planetarne« kulture (Marx);

— izjemno sposobnost kapitala, da tudi iz lakote v Afriki 
kuje dobiček. Res je, da bodo stradajoči Afričani dobili tiste mi
lijone. Toda ali ni tudi ta denar le posledica drugačne oblike iz
koriščanja, ki bi jo lahko imenovali »po-kolonialno«.

In naj na koncu poudarim: treba je vedno in povsod reševati 
človeška življenja za vsako ceno. samo za ceno lastne slave in 
dobička ne!!!

MARJAN OGRINC
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BEECHAMOVE 
ZGODBICE 
— BIČAMOVKE

Sir Thomas Beecham (1879—1961), splošno cenjen kot 
največji angleški dirigent, je slovel ne samo po genialnosti svo
jega glasbeništva, ampak tudi po svoji slikoviti osebnosti in je
drnatih izjavah. Zgodbic o njem (bičamovk) mrgoli in prikazu
jejo ga na njegovi umetniški poti po različnih odrih — duhovite
ga, zafrkljivega, pogosto neusmiljeno jasnovidnega. Ti pripet
ljaji so čudaški, pikri, tu in tam kruti, toda vedno veseli in po nje
govo samosvoji. Oživljajo njegovo duhovitost pri delu, včasih v 
sozvočju, včasih v siloviti neuglašenosti z okolico, često nag
njenega k izzivanju, pogosto naperjenega proti vsem, ki so se 
znašli v njegovi bližini. Prav vse pa vsebujejo duha tega izred
nega moža, ki je prinašal in vnašal radost in iskrice v mnoga 
človeška življenja.

V tem letniku GM bomo objavljali njegove in ne samo nje
gove »bičamovke«.

O SKLADATELJIH
— Če bi bil diktator, bi obvezal vse ljudi med četrtim in 

osemdesetim letom.da morajo naslednjih pet let poslušati Mo
zarta najmanj četrt ure dnevno.

— Ko so na svečanem kosilu ob njegovi sedemdesetletnici 
med ploskanjem brali telegrame znanih osebnosti iz vsega 
sveta — tudi skladateljev, kot so bili R. Strauss, Sibelius in 
Stravinski, je Beecham počakal, da se je aplavz polegel in tiho 
Pobaral: »Ničesar od Mozarta?«

— Ob tretjem stavku Beethovnove Sedme simfonije se je 
spraševal: »Kaj naj počnem s tem, to je kot čreda tibetanskih 
jakov, ki poskakuje naokoli.«

— O Bachu: »Preveč kontrapunkta, in kar je še huje, prote
stantskega kontrapunkta.«

— Cele tri ure je trajalo, preden so posneli prve štiri minute 
uverture k Rossinijevemu VVilliamu Tellu tako, daje bil zadovo
ljen. Gramofonska družba, ki je snemala, je po tihem besnela 
nad tako razsipnostjo, Sir Thomas pa je z značilno umirje
nostjo nagradil individualne dosežke petih solo čelistov in oz
dravil njihovo živčno izčrpanost s šampanjcem.

— O VVagnerju: »Brez dvoma genij, toda preprosto preti
rano teatralen in čustven. Lohengrin je edino njegovo okusno 
delo — Nemci nimajo pojma o stilu.«

— Po dirigiranju Brucknerjeve Sedme simfonije je rekel o 
njegovem organizacijskem slogu: »Samo v prvem stavku sem 
zasledil šest nosečnosti in najmanj štiri splave.«

— O Brittnu: »Edini kaj vredni angleški skladatelj, ki je izšel 
iz naših glasbenih šol.«

— Za fasado bistroumnih not in ritmičnih vzorcev ni trajne 
osebnosti... v novejših izdelkih Stravinskega ne najdem pre
pričljivih znamenj, da ga je že srečala modrost.

— Zame je večina Schonberga nerazumljiva in ostaja ne
razumljiva, bolj ko študiram njegove partiture.

— Ko je moral na vaji dirigirati simfonijo Vaughana VVilliam- 
sa, je bilo videti, da le taktira. Še vedno je taktiral, ko je nena
doma ugotovil, da je orkester utihnil.

»Zakaj pa ne igrate?« je pohlevno vprašal.
»Končana je, Sir Thomas!« je odgovoril koncertni mojster.
Pogledal je na partituro, obrnil list, in ko je videl, da je praz

na, rekel: »A tako! Hvala Bogu!«

O OBČINSTVU
— Angleži morda ne marajo glasbe, zagotovo pa jim je 

všeč hrup, ki ga povzroča.
— Nekoč je občinstvo pozdravilo Beechama s popolno tiši

no. Za trenutek ga je pogledal, se obrnil k orkestru in rekel: 
»Molimo!«

— Sir Thomas je kratek čas bival v najeti hiši blizu Glynde- 
bourna, kjer ga je nekega jutra silno vznemirila glasna kakofo
nija trobent, ostalih trobil in bobnov, ki je prihajala iz bližnjega 
vaškega zelenja. To je bila godba Deške brigade in Sir Tho
mas je menil, da bi lahko igrala malo bolj stran.

»Veste, kaj je narobe z vami, gospod?« je rekel mladostni 
vodja.

»In kaj je narobe z mano?« je vprašal Sir Thomas.
»Ne znate ceniti dobre glasbe!«

Prevedel in priredil R O M A N  R A VN IČ

OD A DO Ž
adagio — 1. oznaka za hitrost izvajanja oziroma tempo, hitrejši kot 

largo in počasnejši kot andante
2. oznaka počasnega stavka v orkestralni in komorni glasbi
3. tisti del koncerta, ki ga mnogi poslušalci prespijo 

diskoteka — 1. izraz prihaja iz francoske besede disque = plošča
in grške besede theke = shramba, pomeni torej arhiv ali zbirko plošč 

2. zakajen in temačen prostor s tako glasno glasbo, da ni moč sli
šati niti lastnih misli 

dodekafonija — 1. dodeka v grščini pomeni dvanajst, phonein pa 
glasiti se, izraz pomeni dvanajsttonsko kompozicijsko tehniko, ki jo  je 
uvedel Arnold Schonberg: skladatelj uporablja najrazličnejše inter
vale tako, da vključuje vseh dvanajst tonov kromatične lestivce zapo
red

2. glasba, ki mnogim zveni težje kot dvanajst ton 
oboa — 1. leseno pihalo z dvojnim trstenim jezičkom, konično cev

jo in rahlo nosljajočim zvenom 
2. boa konstriktor, ki je ravno požrla metlo 
sving — oznaka za poliritm ično izvajanje v dosledno enakomer

nem tempu; odžeja poslušalčev duh, čeprav ni brezalkoholna pijača
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RAZCVET BAROKA IN KLASI
Beneška republika je od 

15. stoletja dalje vladala sko
raj nad celotno Dalmacijo; 
uspešno se ji je upiral le Du
brovnik, mestna državica, ki 
je z močno mornarico in ra
zvitimi trgovskimi zvezami 
varovala svojo samostojnost.

V 17. in 18. stoletju je gospo
darska moč jadranskih mest 
spričo novih trgovskih poti 
prek oceanov zelo upadla. K 
temu je svoje prispevalo tudi 
zatiranje in siromašenje po
dročja pod oblastjo bene
škega leva. A plemiči in bo
gati meščani so si še dalje 
želeli zabave in kulture in so 
tako omogočali neprekinjen 
razvoj umetnosti in s tem tudi 
glasbe. Res je, da število 
glasbenikov — skladateljev, 
ki so delovali v Dalmaciji, ni 
veliko. Poleg tega se nam je 
danes ohranilo zelo malo nji
hovih del, temu pa botrujejo 
predvsem nepazljivost, uni
čeni arhivi, požari in naravne 
nesreče. Kljub temu pa lahko 
iz ohranjenega gradiva ra
zberemo, da nosijo vsa dela 
močan italijanski vpliv, kar 
nas ne bi smelo začuditi, saj 
so glasbene novosti zlahka 
prodrle čez Jadransko morje.

V 17. stoletju je evropska 
glasba vstopila v obdobje baro
ka. Ta je ustvaril nove glasbene 
oblike in dokončno osvobodil 
človeka srednjeveške miselno
sti. V nasprotju z renesanso je 
postal človek pomemben kot po
sameznik. Zato barok ne pozna 
umirjenosti in enotnosti. Dinami
čen je, vznesen in poln naspro
tij. Vse preveva napetost in 
vznemirjenost. V operi se je obli
kovala t. i. monodija, to je soli
stično petje ob spremljavi in
strumenta. Ta spremljava je na
vadno zaupana orglam in čemba
lu, to je t. i. basso continuo v ši
frah napisana basovska linija, ki 
so jo navadno izvajali na instru
mentih s tipkami.

Po zmagi v operi sta ekspre
sivnost in subjektivno obravna
vanje besedila osvojila celotno 
vokalno področje, tako v po
svetni kot v cerkveni glasbi.

Dalmatinsko inačico tega do
gajanja imamo v delih Ivana Lu
kačiča (1587— 1648). Ta se je 
rodil v Šibeniku, se šolal nekje v 
Italiji in se vrnil v Dalmacijo leta 
1618. Postal je gvardijan franči
škanskega samostana in istoča
sno opravljal službo prefekta v 
katedrali v Splitu.

Na žalost je ohranjena le ena 
zbirka tega skladatelja. To je 
Sacrae Cantiones, ki obsega 
27 eno • do petglasnih motetov, 
pisanih za soliste in zbor s 
spremljavo bassa continua. Lu

kačičev kompozicijski stavek 
kaže zvezo klasične vokalne po
lifonije z monodijo, kjer se pre
pleta staro z novim. Tako se me
lodika v teh skladbah razvija v 
jasnih, spevnih linijah, ki pa se 
glede na intervalska razmerja še 
močno ozirajo na renesančno 
prakso. Cerkvene tonalitete so 
sicer še različne, vendar sta dur 
in mol že odločno v ospredju. V 
tem izmenjavanju in spajanju 
starega in novega večkrat nasta
jajo nepričakovani, barvno na
peti zvočni učinki. Opazna je Lu
kačičeva nagnjenost k novim 
umetnostnim nazorom tistega 
časa. O tem priča motet z naslo
vom Domine, puer meus iacet, ki 
ga je Lukačič obdelal na povsem 
dramatski način. Solističnim gla
sovom je zaupal besedilo biblij
skih oseb, ki nastopajo v zgodbi. 
(V tem primeru sta to Kristus in 
stotnik, poleg njiju pa nastopa tu 
še t. i. historik, ki povezuje njune 
nastope.) Taka zasnova že daje 
slutiti elemente oratorijske 
drame, ene poglavitnih novosti 
Lukačičevega časa.

Mesto Hvar je bilo v tistem 
času sedež škofije in rezidence 
beneškega kneza — namest
nika ter s tem ugodna podlaga za 
razvoj književnosti in glasbe. V 
17. stoletju je tam živela tradicija 
misterijev, uprizarjanj biblijskih 
zgodb. Verjetno so tudi na 
Hvaru, tako kot drugod v Evropi, 
začeli dialogom pripenjati glas

bene točke. To nam lahko potr
dijo tudi navodila iz besedil mi
sterijev. Obstaja teza, da so se 
nekateri misteriji peli od začetka 
do konca. Če je to res, potem 
lahko misterije v Hvaru obravna
vamo kot prve oratorije na naših 
tleh.

Leta 1614 je prišel v Hvar 
skladatelj italijanskega rodu 
Tomaso Cecchini. Z njim je 
dobila Dalmacija prvega glasbe
nika evropskega formata, čigar 
dela so še danes v večini ohra
njena. Dve leti pred Cecchinije- 
vim prihodom so na Hvaru zgra
dili operno gledališče, vendar pa 
se Cecchini ni vključeval v tam
kajšnje bogato gledališko življe
nje. Kot duhovnika in kapelnika 
stolnice ga je  veliko bolj privlačila 
duhovna glasba.

Na njegovih skladbah je poleg 
njegovega priimka vedno tudi 
naziv Veronese. ki pove. da je  bil 
doma iz Verone. Verjetno se je 
tudi šolal v Italiji, kjer se je lahko 
seznanil z vsem, kar se je po
membnega dogajalo v glasbi na 
prehodu iz 16. v 17. stoletje. Pot 
na Hvar ga je vodila prek Splita, 
kjer je 8 let opravljal službo ka
pelnika v splitski stolnici. Vse
skozi je komponiral, toda med 
številnimi skladbami so se ohra
nile le tri zbirke madrigalov. To 
so Amorosi concetti v dveh 
zvezkih in pa Canti spirituali. 
Vse skladbe v teh zbirkah kažejo 
nova, zgodnje baročna umet-

Dubrovnik Cerkvi Svetega Blaža in Naše Gospe Hvar — gledališče
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nostna naziranja in si prizade
vajo zvesto prenesti besedilo v 
glasbo. Zato so blizu delom 
Monteverdija in Caccinija. nje
govih sodobnikov.

Cecchini je imel veliko smisla 
za učinkovito kontrastiranje, kar 
je stopnjeval s pretehtanim me
njavanjem zbora in solistov. Pri 
tem izstopajo predvsem skladbe 
iz zbirke Canti spirituali, ki so pi- 

'  sane za enega do tri glasove ob 
spremljavi bassa continua in šte
jejo med najzgodnejše primere 
duhovne monodije v Evropi. 
Cecchinijev pomen še poveču
jejo njegove sonate za solistične 
instrumente, dodane mašam in 
motetom.

V svobodni Dubrovniški re
publiki so vedno veliko skrbi po
svečali razvoju umetnosti in tudi 
glasba ni bila izjema. V 17. sto
letju je bilo v Dubrovniku veliko 
zborovodij in organistov ter 
drugih glasbeno izobraženih 
oseb. vendar pa se ni ohranilo 
niti eno glasbeno delo iz tistega 
časa. Ti glasbeniki so verjetno 
pisali glasbo za uprizoritev du
brovniških dram, med katerimi 
so bile najbolj popularne tiste, ki 
jih je pisal dramatik Junije Pal- 
motič (1606— 1657). Nekaj ra
ziskovalcev domneva, da so ne
katere od Palmotičevih dram peli 
od začetka do konca. To nas ne 
sme presenetiti, saj so bile vezi z 
Italijo zelo močne in raznovrstne 
in so lahko v Dubrovniku kmalu 
slišali za uspehe, ki jih je imela 
opera v Firencah, Rimu. Benet
kah ter v drugih evropskih deže
lah.

Dubrovnik je leta 1667 doživel 
največjo katastroto v svoji zgo
dovini. Prizadel ga je potres, ki 
je pobral tri četrtine njegovih 
prebivalcev.. Mesto je zato sto
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pilo v 18. stoletje zelo oslabljeno 
in se je le stežka zopet postavilo 
na noge. Začelo se je obdobje 
propada Dubrovniške republike, 
ki jo je leta 1806 zasedel Napo
leon, 1808. pa je bila dodeljena 
Avstriji.

Vendar pa so tudi v 18. stoletju 
Dubrovčani posebno pozornost 
posvečali kulturi in s tem tudi 
glasbi. Tako je dubrovniška 
vlada povabila glasbenike iz Ita
lije, da bi poučevali nadarjene 
mlade Dubrovčane. Med temi pa 
je bil vsekakor najpomembnejši 
Luka Sorkočevič.

Ta se je rodil leta 1734 v patri
cijski družini Sorkočevič — 
Sorgo in je kasneje upravljal 
pomembne diplomatske službe. 
Njegov prvi glasbeni učitelj je 
bil italijanski mojster G. A. Va
lente. Nato pa se je šolal pri 
Rinaldu da Capua v Rimu. Ve
čino življenja je prebil v rodnem 
Dubrovniku, kjer je v njegovem 
času še cvetelo glasbeno življe
nje. Veliko je k temu prispeval 
prav Luka Sorkočevič s prireja
njem koncertov v lastni hiši.

Napisal je prve hrvaške sim
fonije. Te so torej nastale v času, 
ko si je Haydnova klasična sim
fonija šele utirala pot po Evropi. 
Sorkočevič se je pri komponira
nju zgledoval tako po dunajskih 
in meinheimskih sodobnikih kot 
po opernih predigrah (uverturah) 
italijanskih mojstrov 18. stoletja. 
Po obliki so te simfonije tri- 
stavčne, pri čemer so izraz
no najmočnejši srednji stav
ki, kjer skladateljeva lirično 
pogojena čustvenost najbolj iz
stopa. Hitri prvi in tretji stavek 
pustita vtis na poslušalca predv
sem zaradi briljantno tekočih 
pasaž. Glavno vlogo v teh 
skladbah imajo violine, oboam in
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Jelič: Parnassia Mllitia Vokalni deli koncerta št. 13.

rogovom pa je dodeljena samo 
podrejena vloga.

Pomemben glasbenik je bil 
tudi njegov sin Anton Sorkoče
vič (1775— 1841). ki je bil 
usmerjen v klasicizem in je poleg 
simfonije in več uvertur napisal 
še več komornih in vokalnih 
skladb. Izrazno najbolj močan je 
v vokalnih delih, ki kažejo veliko 
smisla za liriko in dramatičnost, 
njegova instrumentalna dela pa 
so pogosto tehnično nedodela
na.

V družini Sorkočevič lahko za
sledimo tudi prve ženske sklada
teljice. To sta Marina Sorkočevič 
in pa Jelena Pucič —  Sorkoče
vič, ki sta pisali le manjša vo
kalna dela.

Split je v 18. stoletju še vedno 
ječal pod. beneškim jarmom, 
njegovo glasbeno življenje v tem 
obdobju pa na žalost še ni prou
čeno.

Najpomembnejši glasbenik je 
bil v Splitu rojeni Julijo Ba- 
jamonti (1744—1800). Ta ši
roko izobraženi enciklopedist je 
najprej študiral medicino v Pa
dovi, nato pa je na Hvaru oprav
ljal službo zdravnika in organista 
obenem. Kmalu se je preselil v 
svoje rodno mesto Split, tu pa je 
prišel v spor s konservativno mi
selnostjo tamkajšnjih mestnih 
veljakov. Ti ga namreč niso ho
teli izbrati za mestnega zdravni
ka, češ da se za zdravnika res ne 
spodobi, da bi se ukvarjal tudi z 
glasbo. Bajamonti se je odločil 
za poklic kapelnika v splitski 
stolnici, poleg tega pa se je uk
varjal še z zgodovino, arheologi
jo, poljedeljstvom, navtiko, me
teorologijo. filozofijo, stilistiko 
pesništvom in jezikoslovjem, saj 
je poznal sedem jezikov. Tak 
širok pogled na svet si je ta poli
histor izoblikoval predvsem pod 
vplivom Rousseauja in Voltairja.

Ob vsem tem pa je ustvaril ne
verjetno bogat skladateljski 
opus. V skladu z njegovim pokli
cem kapelnika je večina njego
vih del sakralna. Tako je napisal 
17 maš. dva rekviema, 50 mote- 
tov ter Stabat Mater. Te Deum, 
Miserere. Magnificat, veliki sve
čani Gloria in dva pasijona. Ba
jamonti je tudi avtor prvega 
ohranjenega oratorija v Dalma
ciji z naslovom La traslazione di 
Šan Doimo (Prenos trupla sv. 
Dujma). Ta obsega arije, re-

citative in tri zbore ter kaže 
očitne vplive sodobne italijanske 
operne glasbe.

V posvetno glasbo je Baja
monti prispeval Simfonijo v C — 
duru za godala, dve oboi in dva 
rogova, kjer se je približal dunaj
ski klasični simfoniji in pa več 
madrigalov, arij in zborov. Bil je 
tudi eden prvih, ki je začel zbirati 
hrvaške ljudske pesmi.

Verjetno je treba prav Baja- 
montijevemu bivanju na Hvaru 
pripisati zaslugo, da se je za 
glasbeni poklic odločil v Hvaru 
rojeni Josip (Giuseppe) Raf
faelli (1767— 1843). Tamkajšnja 
cerkvena glasba je po smrti To
masa Cecchinija padla v ob
dobje dekadence. Raffaelli je po 
končanem študiju v Italiji deloval 
kot komornik in kapelnik v hvar
ski stolnici. Skladal je predvsem 
cerkvena dela. ki tako po kom
pozicijski tehniki in formi kot po 
izrazu opozarjajo na vpliv itali
janske opere.

Vendar pa je njegova glasba 
melodično in harmonsko pre
prosta, invencija v njej pa je po
gosto skromna. Najpomemb
nejše delo je Maša v Es — duru 
Komponiral pa je tudi nekaj po
svetnih del, med njimi dve kan
tati in pa Variacije za čembalo in 
klavir, ki so tako kot toliko drugih 
skladb, nastalih v Dalmaciji 17. 
in 18. stoletja, izgubljena.

Veliko dalmatinskih skladate
ljev si je poiskalo boljši kos kruha 
v tujini. Večina se ni nikoli vrnila v 
domovino in podatki, ki jih 
imamo o teh možeh, so zelo 
skromni.

Med njimi je najpomembnejši 
Vinko Jelič, rojen na Reki. ki je 
po šolanju in Grazu deloval 
predvsem v Alzaciji, dokler ni tri
desetletna vojna za njim zabri
sala vse sledi. Leta 1622 je v 
Strassburgu izdal zbirko duhov
nih koncertov in ricercarov z na
slovom Parnassia Militia. Ta 
kaže na Jeličevo usmerjenost v 
zgodnjebaročno koncertantno 
monodijo.

Poleg njega moramo omeniti 
še Giovannija Sebenico (š i- 
benčana) in Ivana Mane Jar- 
noviča, za katerega pa ni goto
vo, od kod je.

Pomemben je tudi graditelj 
orgel Peter Nakič, ki je zapustil 
prenekatere dragocene instru
mente pri nas, in tudi v sosednji 
Italiji.

NINA MESEC
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GROŽNJAN —
ŽE 16. MESTO MLADIH

Tudi letos se je konec junija zbu
dilo mestece sredi Istre, ko je v njem 
zaživel Poletni tabor Mednarodne 
zveze Glasbene mladine. Zaživele 
so tudi grožnjanske ulice, po katerih 
so se srečevali mladi talenti ter priz
nani veliki umetniki iz vsega sveta, in 
tudi letos so bili naključni obiskovalci 
med sprehodi po galerijah deležni 
najrazličnejših zvokov, ki so prihajali 
skozi številna okna grožnjanskih 
hiš... In ko so se (seveda tudi letos) 
na prvi dan septembra vrata tega 
mesta mladih zaprla, je za njimi ostal 
le spomin na poletne barve grož
njanskih ulic...

Tudi letos je od 21. junija do 30. 
avgusta vsak petek zazvenelo ka
mnito križno dvorišče frančiščan- 
skega samostana skozi muzikalno 
izpoved domačih izvajalcev. Kon
certi, ki so si že zagotovili po
membno mesto v kulturnem življenju 
slovenske obale med viškom turi
stične sezone, pa so ob letošnjem iz
teku marsikateremu obiskovalcu po
rodili vrsto pomislekov, vprašanj pa 
tudi predlogov ob tako oblikovani 
glasbeni ponudbi na Obali.

Letošnja, 7. sezona Piranskih 
glasbenih večerov, ki jih pripravlja 
Kulturno-umetniško društvo Karol 
Pahor iz Pirana, seje namreč morala 
oddaljiti r  ' svojega koncepta, kije vsa 
pretekla ata zagotavljal vrhunsko 
komorno muziciranje. Finančni ra
zlogi so narekovali programsko 
spremembo in namesto znanih in 
»dragih« umetnikov smo slišali 
predvsem mlade izvajalce. Ta 
skupni imenovalec se je razkril že na 
samem začetku. Po uspešni uverturi 
mladih glasbenih talentov z Obale in 
drugem koncertu mešanega pev
skega zbora Obala, se je amatersko 
muziciranje kmalu prevesilo v igro 
mladih glasbenikov, ki šele zače
njajo profesionalno koncertno pot. 
Ta mladostna popestritev petkovih 
glasbenih večerov v Piranu je bila 
sicer zelo prisrčno in pohvale vredno 
dejanje, na žalost pa ni vedno obro
dila zaželenih koncertnih užitkov.

To je podoba, ki se iz leta v leto 
ponavlja, in vtisi so vsakokrat enaki 
ali vsaj podobni. Vendar natančnejši 
podatki, številke in imena govorijo 
drugače...

Grožnjan je letos hotel biti neko
liko drugačen ali vsaj slovesen: dvaj
set let »mesta umetnikov«, evropsko 
leto glasbe, mednarodno leto mladih 
pa še tristo let Bacha, Handla in 
Scarlattija ter sto let Albana Berga 
naj bi Poletnemu glasbenemu taboru 
vtisnili poseben pečat. Mesto je za 
svojo obletnico pripravilo proslavo, 
zbralo se je zelo veliko mladih,za 
obletnice velikih mojstrov pa so po

Nastop sopranistke Karmen Pa- 
laisa, basista Ivana Urbasa in piani
sta Miguela Salvadora je bil nekoliko 
ponesrečen, izjemna pa sta bila 
koncerta dveh mladih poustvarjal
cev: violončelista Andreja Petrača in 
tržaške harfistke Jasne Corrado- 
Merlak. Po svoji virtuoznosti sta pre
kašala marsikaterega že »odrasle
ga«, priznanega glasbenika.

V mladostno »obarvanem« pro
gramu letošnjih glasbenih večerov v 
Piranu lahko najdemo še druge zna
čilnosti. Evropsko leto glasbe in leto 
mladih je naravnost izzvalo številne 
glasbenike da poslušalcu vedno 
znova pioubiavijo skladbe Johanna 
Sebastiana Bacha in Georga Frie
dricha Handla. (Zadnja dva koncerta z 
violinistko Moniko Skalar, oboistom 
Božom Rogeljo in čembalistom An
drejem Jarcem ter koncert komor
nega zbora in komornega orkestra 
RTV Ljubljana z dirigentom Mirkom 
Cudermanom sta program v celoti 
posvetila velikanoma baročne 
dobe).

Oblikovalci glasbenih večerov v 
Piranu pa so se tudi zavedali, da je 
treba programe koncertov sestaviti 
bolj lahkotno in upoštevati, da take 
prireditve pripomorejo tudi k pope
stritvi turistične ponudbe. Veliko 
izvajalcev se je zavedlo teh »skritih« 
namenov, še preden so prestopili 
prag Frančiščanskega samostana, 
nekateri pa so na to le pozabili. Pre

skrbele baročna delavnica in neka
tere Izvedbe Bergovih del ob otvori
tvah razstav (kljub odsotnosti Re
gine Busch, ki naj bi s študenti pri
pravila Komorni koncert in Godalni 
kvartet op. 3). Potem so tu še zve
neča imena mentorjev in profesor
jev: Michael Flaksman, Jorge Savall, 
Montserrrat Figuerras, Paul Klečka, 
Grigorij Žislin, Daniil Šafran, Manuel 
Cano ali Boško Petrovič in Karlheinz 
Miklin...

Vendar moramo tišto, kar je letoš
njemu Grožnjanu resnično vtisnilo 
poseben pečat, iskati drugje...

Najprej velja omeniti premišljeno 
organizacijo, ki je časovno uskladila 
(s tem pa tudi združila) tečaje piani
stov in violončelistov z Mednarodnim 
simfoničnim orkestrom »Grožnjan 
’85« ter tako omogočila solistične 
nastope tečajnikov z orkestrom. Po
dobno so se ustvarjalno združili tudi 
udeleženci jazzovske delavnice in 
tečajev afro-kubanskih ritmov ter 
istrske glasbe, pri čemer je izredno 
razveseljivo že dejstvo, da so se s 
slednjimi v Grožnjanu prvič srečale 
kulture različnih celin. Poleg tega 
Grožnjan še nikdar ni dosegel tolikš
nega odmeva v ožji (pa tudi širši) 
okolici kot prav letos; s svojimi kon
certi so se mladi talenti predstavili 
poslušalcem v Bujah, Pazinu, Kopru, 
Poreču ter na Osorskih glasbenih 
večerih in Dubrovniških poletnih 
igrah, ki so tokrat prvič uvrstile v svoj 
spored nastop Mednarodnega sim
foničnega orkestra iz Grbžnjana. še

zahtevenprogramjenažalostpravpri 
že priznanih umetnikih zmanjševal 
navdušenje poslušalcev. Spomnimo 
se le zahtevnosti programa na kon
certu Monike Skalar ali večera z 
Igorjem Ozimom in Acijem Bertonc
ljem.

Nasprotno pa so edini gostje iz tuji
ne, The Nakagavva Artist iz Japon
ske, zelo dobesedno prenesli smisel 
resne glasbe kot množične kulture 
za turiste. Ponudili so paleto zuna
njega bliščd in najpopularnejše bi
sere klasične glasbe.

Združitev dobro oblikovanega 
programa in virtuoznosti se je tako 
posrečila le redkim. Med njimi pa 
prav gotovo makedonskemu pozav
nistu Kirilu Ribarskemu. Njegov 
izbor popularnih skladb nas ni motil, 
saj smo »te večne melodije« slišali 
v čudovitem, zanesenem tonu in
strumenta. ki ni vsakdanji na kon
certnem odru.

Ob pregledu enajstih koncertov v 
Piranu lahko pridemo do spoznanja, 
da se je osnovna zamisel o posredo
vanju vrhunskih dosežkov resne

vse leto pa bo po jugoslovanski ra
diodifuziji donela glasba, ki so jo 
mladi glasbeniki in njihovi mentorji 
posneli kar za 5945 minut. Tudi bolj 
ali manj naključnih obiskovalcev, ki 
jih v Grožnjan privabljajo koncerti, je 
bilo letos zelo veliko. Še posebej 
velja to za poslušalce iz okoliških 
mest, ki so jim grožnjanski koncerti 
prešli že kar v navado. In marsikateri 
tak izlet do Grožnjana je bil dobro 
poplačan z nepozabnimi poustvari- 
tvami, npr. španske sopranistke 
Montserrat Figuerras in Jorga Sa- 
valla z violo da gamba ali mlade vio- 
lončelistke Ksenije Jankovič,pa mla
dih violinistom z mentorjem Grigorijem 
Žislinom ali mojstra flamenko-kitare 
Manuela Cana ter mladih jazzistov, 
združenih z velikimi mojstri jazza in 
afro-kubanskih ritmov...

Vendar so ti koncerti mladim ude
ležencem grožnjanskih tečajev po
menili še veliko več. Pomenili so jim 
intimno srečanje z umetnostjo, v ka
tero sami počasi vstopajo skozi 
težka vrata, ki jim jih prav ti veliki 
umetniki z vsem pedagoškim žarom 
in ljubeznijo počasi odpirajo... V tem 
verjetno tiči skrivnost letošnjega re
kordnega števila udeležencev, ki so 
se želeli vrniti ali na novo priti v stik s 
tem ali onim profesorjem, od tod ča
robna ustvarjalna atmosfera med 
(pre)številnimi učenci Arba Valdme, 
Grigorija Žislina, Michaela Flak- 
smana in mnogih drugih...

To pa je bistvo vseh čarov, ki jih v 
sebi skriva Grožnjan. LEA HEDŽET

glasbe po sedmih letih začela rušiti. 
Poletni čas je namreč za popolno 
poslanstvo umetnosti velikokrat ne
primeren k temu prispevajo sami 
izvajalci s programi za turiste, pa tudi 
številna »nesrečna« naključja, npr. 
hrupno okolje. Glasnejši zvoki za
bavne glasbe iz bližjih lokalov nika
kor ne morejo postati ustrezna do
polnitev komorni glasbi, kakršno so 
npr. med poslušalce poskušali pre
našati člani Tržaškega okteta ali pa 
Jasna Corrado-Merlak, Kiril Ribar- 
ski... « Vir zaslužka v poletnih me
secih je vendar pomembnjši kot inti
mno doživljanje glasbe velikih moj
strov na prostem.« Tako se očitno 
zagovarjajo turistični delavci v Pira
nu. Kaj pa organizatorji Piranskih 
glasbenih večerov?

Morda bi resnično kazalo vztrajati 
pri lahkotnejših sporedih, kajti poka
zalo se je, da je med poslušalci veli
kokrat tudi »turistična glasbena publi
ka«, bolj kot to pa bi moral KUD Karol 
Pahor Piran svoje večere prostorsko 
in časovno uskladiti z zabavnimi pri
reditvami v Piranu. T. GREGORIČ

PIRANSKI 
GLASBENI VEČERI
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MUSIČA ANTIQUA 
APUD DANUBIUM

V majhnem madžarskem mestecu 
Ršckeve na desnem bregu Donave 
in kakih šestdeset kilometrov južno 
od Budimpešte so tudi letos od 4. do 
11. avgusta potekali mojstrski tečaji 
za baročno glasbo, poimenovani 
Musiča Antiqua apud Danubium, 
stara glasba ob Donavi. Teden 
dolgo, glasbeno kvalitetno in nadvse

razgibano ter z velikim delovnim po
letom prepojeno študijsko srečanje 
si je tudi letos izbralo za kraj svojega 
delovanja grad Evgena Savojskega, 
plemenitega in od neba izbranega 
Habsburžana. Gradič močno spo
minja na dunajski Belvedere, žal pa 
plemenitnik ni niti enkrat bival v 
njem.

Gradič je danes obnovljen in 
obratuje kot kongresni center z bi
valnimi prostori luksuzne kategorije 
in odlično madžarsko kuhinjo v kletni 
restavraciji. 1

Glasbene tečaje Musiča Antiqua 
apud Danubium, ki so letos potekali 
že drugič, umetniško vodi lutnjar An- 
držs L. Keckskes (Budimpešta), ki 
vodi tudi tečaj za lutnjo. Ostale tečaje 
so letos vodili: Jos6 Vasquez (Basel 
in Dunaj) za violo da gamba, Isabella 
Schwarzler — Peschnek (Dunaj) za 
baročni ples, IstvSn Kert6sz (Budim
pešta) za baročno violino, Borbžla 
Dobozy (Budimpešta. Praga in Zu- 
rich) za čembalo in jaz za kljunasto 
flavto. Delovno ozračje je bilo zelo 
intenzivno. V dopoldanskem času je 
bil pouk v posameznih razredih, po
poldne pa komorno muziciranje. Pri 
tem je bilo, še posebej v razredih za 
violo da gamba in kljunasto flavto, 
poudarjeno muziciranje v consortu. 
Skoraj vsak večer je bil tudi koncert, 
prav tako v gradiču. Programi so bili 
zelo različni in zelo zanimivi. Andržis 
L. Kecskes z lutnjo in drugimi bren- 
kalnimi instrumenti, godalni kvartet 
Istvana Kertesza iz Budimpešte, kon
cert profesorjev, koncert študentov 
ipd.

Kot na vseh podobnih prireditvah v 
svetu je tudi tukaj prišlo do plodnih

kontaktov med glasbeniki in do za
nimivih izmenjav medsebojnih izku
šenj. Tečajev se je udeležilo okrog 
petdeset študentov iz Madžarske, 
Češke, Slovaške, Vzhodne in Za
hodne Nemčije, Avstrije, Francije in 
Irske. Če k čudoviti, skoraj vaški idili 
okolice in s tem popolnemu miru in 
za dobro delo potrebni izolaciji od 
hrupa v Savojskem gradu prištejemo 
Še različna predavanje muzikologov 
iz Budimpešte ter stalno pripravlje
nost čembalistke Eve llone za kore- 
peticije, možnost, da vsi študentje 
bivajo skupaj na istem kraju in zelo 
dobro organizacijo, lahko govorimo o 
odlično uspelem glasbenem tednu, 
ki bo prav tako uspešen tudi nasled
nje leto.

Tečaji v Rackšveju za ljudi, ki niso 
iz držav vzhodnega bloka, niso tako 
zelo poceni. Šolnina in bivanje zne
seta skupaj okrog 150 USA dolarjev, 
so pa študentje za ta denar deležni 
najbolj udobnega bivanja in odličnih 
študijskih možnosti. Tudi profesorji, 
ki jih mojster Kecskes vabi v Ršcke- 
ve, so vrhunski, čeprav ne morda 
ravno svetovno znani. Vsekakor 
upam, da bo katerega izmed njih 
spoznala tudi Radovljica in ostala 
slovenska javnost ob poletni aka
demiji za staro glasbo.

KLEMEN RAMOVŠ

Društvo ljubiteljev stare glasbe 
Radovljica (DLSGR) se zahvaljuje 
uredništvu REVIJE GM za prostor v 
reviji.. To je izjemne dragofcena pri
dobitev za jnlado društvo ki bo tako 
slovensko javnost seznanjalo s svo
jim delovanjem.

Za zamisel o poletni glasbeni aka
demiji je več »krivcev«. Najprej je tu 
prelepo staro mestno jedro Radovlji
ce. ki po obnovitvi hišnih pročelij pri
vablja vse več obiskovalcev; Siv
čeva hiša na Linhartovem trgu je že 
uveljavljena galerija; v neposredni 
bližini je baročna graščina, v kateri 
so čebelarski muzej, Linhartova 
soba in glasbena šola; izredno aku
stična avla z dvojnim stopniščem se 
kar sama ponuja za solistične in ko
morne koncerte. Štiri leta je že od 
tega. ko je pazljivo oko in uho mla
dega koncertanta in učitelja kljuna
stih flavt Klemena Ramovša to opa
zilo, in tedaj se je rodila zamisel o po- 
ietni glasbeni akademiji za staro 
glasbo. Začetek je bil nadvse skro
men. Trije slušatelji so prišli iz Av
stralije, Italije in Švedske, ostali so 
bili učenci domače glasbene šole. 
Le-ta je z velikim razumevanjem 
podprla delo poletne šole s tem da je 
dovolila uporabljati prostore, pri or
ganizaciji so prostovoljno pomagali 
učitelji. Tako je bilo leta 1982.

Samo veliki Ramovševi vnemi in 
vztrajnosti v organiziranju in umetni
ško pedagoškem vodenju se imata 
zahvaliti tudi druga in tretja poletna 
akademija, ki sta v Radovljici pognali 
tenke, a čvrste korenine. Tudi v za
vesti občanov.

BAROČNA GLASBA 
IN SVEČAVA

Tretja poletna akademija je dobila 
nove razsežnosti. Baročne instru
mente so prišli poučevat priznani 
mojstri docenti iz Graza, Dunaja in 
Munchna. Niso le poučevali, svoje 
znanje so pokazali na umetniških 
večerih ki so v svojevrstno okolje 
baročne graščine privabljali vee več 
poslušalcev. Za koncerte se je začel 
zanimati tudi Bled. I i  koncerti so ho
teli postati nekaj več. Festival Ra
dovljica? Zakaj ne?

Širiti in hkrati utrditi takšen glas- 
beno-umetniški projekt ni bila več 
preprosta stvar, zato smo spomladi 
1985 v Radovljici ustanovili Društvo 
ljubiteljev stare glasbe, ki si je med 
drugim zadalo nalogo v celoti pripra
viti IV. poletno šolo in festival. V 
evropskem letu glasbe je bila naloga 
mikavna in hkrati težka. Bralec tega 
zapisa, ki ima izkušnje z organizacijo 
umetniške dejavnosti, si bo lahko 
predstavljal težave, ki jih dandanes 
povzročajo denar da ne govorimo o 
težavah pri prevozu instrumentov, 
sestavljanju programov reklamnega 
materiala, o prostorskih zadregah in 
tako dalje. Povejmo raje, da je IV, 
poletna akademija uspela in z njo je 
zaživel tudi festival Radovljica. Pri

jazno so pomagali Intertrade Almira 
Kulturna skupnost. Nemški kulturno 
informativni center Zagreb. Delav
ska univerza, Šola s prilagojenim 
poukom Osnovna šola A. T Linhar
ta, Čebelarski muzej in posamezniki.

Zadnji julijski dnevi so bili letos 
vroči ' okna delovnih prostorov v 
graščini so bila ves dan široko odpr
ta, izza njih so se v navideznem ne
redu usipali zvoki čembala, kljuna
stih flavt, baročnih gcjdal. sopranov 
in altov. Marsikateri mimoidoči je 
zaustavil korak, prisluhnil tej nena
vadno igrivi muziki; pano pred mo
gočnimi Vhodnimi vrati je vabil na ve
černe koncerte Na sedmih koncertih 
so mentorji in slušatelji izvedli več 
baročnih sonat, suit, koncertov in arij 
znanih in manj znanih skladateljev 
od 16 do 18. stoletja. Za pristno 
ozračje so zvečer na svečnikih zago
rele še sveče.

In kdo so bili slušatelji na poletni 
akademiji? Iz razpisa, ki ga je izdalo 
DLSGR. so razvidni pogoji in mož
nosti za specialni študij vokalne In 
instrumentalne baročne glasbe ki so 
bili dovolj mikavni in zanimivi za slo
venske in jugoslovanske študente. 
Žal je bila udeležba domačih sluša

teljev pod pričakovanjem. Ne bi ho
tela analizirati vzrokov ki so morda 
denarne, časovne ali kake druge na
rave. predvsem nočem verjeti, da so 
naši mladi glasbeniki nezainteresi
rani. utrujeni ali nezaupljivi. Poudar
jam, da so v Radovljici delovali 
izvrstni, natančni in prijazni pedago
gi. ki so hkrati koncertanti z medna
rodnim ugledom. Študentje so imeli 
tudi možnost nastopanja na produk
cijah in koncertih.

Ker smo v našem društvu globoko 
prepričani, da nam bosta uspela tudi 
prihodnja akademija in festival, je 
nemara že zdaj čas, da mladi domači 
glasbeniki razmišljajo o udeležbi v 
naslednjem letu. Če se včlanijo v 
DLSGR. bodo deležni velikega po
pusta pri šolnini, obljubljamo pa tudi 
da bomo v prvi polovici novembra 
pripravili informativni sestanek v Ra
dovljici za vse. ki jih poletna šola za
nima. pa najsi se bodo odločili zanio 
ali ne ALEKSANDRA VREMŠAK 
Pripis:
DLSGR obvešča, da so na voljo fo
tografije z zaključnega koncerta Fe
stivala Radovljica 1985. Kupite jih 
lahko v prostorih društva po 150 di
narjev.



KONGRES MEDNARODNE 
ZVEZE GLASBENE MLADINE

dneh med 21. in 31. julijsm

V
 je bil v Kanadi že 32. kongres
- Mednarodne zveze Glasbe

nih mladin (FIJM). V FIJM je 
včlanjenih 36 združenj in or

ganizacij Glasbene mladine iz držav 
celega sveta, od katerih jih je dobra 
polovica evropskih, kaka tretjina pa 
jih prihaja z one strani velike luže. V 
zadnjih letih je največ novih Glasbe
nih mladin nastalo v Južni Ameriki. 
Pri tem se zasnove, posameznih 
združenj in organizacij med sabo še 
kako razlikujeio. V zahodni Evropi, 
še bolj pa v Severni Ameriki je Glas
bena mladina samo ena od koncert
nih agencij za resno glasbo, ki v na
sprotju z ostalimi skrbi za posredo
vanje koncertov mladih glasbenikov, 
redkeje pa za posredovanje koncer
tov mlademu poslušalstvu. Zato pa 
se v Južni Ameriki Glasbene mladine 
zelo naslanjajo na loKalno ljudsko in 
lokalno popularno glasbo, v na
sprotju z večino Glasbenih mladin 
ostalega sveta pa jih vodijo kar mladi 
sami.

Te mednarodne razlike so na ka
nadskem kopgresu zelo izrazito 
prišle v ospredje. Vročih sporov na 
njem namreč ni manjkalo. Večina 
tamkajšnjih delegatov je imela 
močan »kompleks« »velikih« med
narodnih kongresov in se je tako 
stalno spuščala v sicer nekrvavo, a 
zato nič manj odbijajoče politikant
sko taktiziranje. In to seveda ob stro
gem zaklinjanju vseh, da je Glasbena 
mladina povsem nepolitično združe
nje. Nič novega! Pretirana apolitič
nost je vedno še kako politizirana! 
Na kongresu je »tekla kri« tudi v 
zvezi z Glasbeno mladino Jugoslavi
je. konkretno v zvezi z mednarodnim 
taborom GM v Grožnjanu. Veliko 
pripomb v zvezi s tamkajšnjo organi
zacijo je bilo prav gotovo umestnih, 
precej manj pa to velja za razpihova
nje tega problema, ki je imelo vrhu
nec v predlogu, da je treba Grožnjan

zbrisati s seznama Mednarodnih ta
borov Glasbene mladine.

Sicer pa mi je bil politikantski show 
na kongresu v glavnem prihranjen. V 
Kanado sem bil namreč povabljen le 
kot gost. ki naj kot še lepo število 
mladih (v glavnem glasbenikov) s 
celega sveta sledi spremljevalnim 
programom kongresa. A žal mi tudi 
po tej plati kongres ni pustil kdo ve 
kako svetlih vtisov. Vse preveč turi- 
stično-reprezentančen je bil in pre
cej premalo animacijsko glasbeno- 
mladinski. Nastanili so nas v najbolj 
prestižnih severnoameriških hotelih 
nas vodili v nam sicer nedostopne 
restavracije ter na »velike« spreje
me. pri tem pa precej premalo po
zornosti (in verjetno tudi denarja) 
posvetili programskemu delu. To 
velja za vsa štiri kanadska mesta, 
skozi katera se je kongres selil — 
Montreal. Ouebec. Ottawo in Toron
to. Vodilo programov je bilo »The 
mušic of the Americas« — »Glasba 
treh Amerik« In kot izhodišče prav 
zanimivo. A kaj. ko smo na koncertih 
slišali le malo ameriške glasbe, še 
posebno tiste vitalne. Južnoameriški 
glasbi, na kateri naj bi bil eden pou
darkov kongresa, je bilo prepuščeno 
le troje stranskih koncertov in dvoje 
predavanj v desetih dneh kongresa s 
po štirimi koncerti ali predavanji na 
dan. Poleg tega bi lahko programom 
očitali že kar »belo čistunstvo«. 
»Obarvano« Severno Ameriko je na 
odru zastopala le temnopolta sopra
nistka. Celo jazz koncert kongresa je 
bil »varno« bel. Modernejši ameriški 
resni glasbi je bila prepuščena le ena 
glasbena delavnica. Vse te pri
pombe gotovo povedo žs precej.

Resna glasba. Osrednja nit kon
gresa je bil festival mladih izvajalcev, 
na katerem so se predstavila neka
tera izmed najbolj znanih mladih 
imen iz 15 držav. Pri tem so se vsi 
izvajalci razen Peruancev omejili na 
standarden klasični repertoar, še

Egipčani so na svojem nastopu 
izvedli le eno skladbo iz bogate za
kladnice svoje resne glasbe. Tako so 
bili precej zanimivejši koncerti 
Svetovnega orkestra Glasbenih mla
din. Ta orkester sestavljajo izvajalci 
vseh članic FIJM. mlajši od 23 let. ki 
se že vse od 1969 zberejo enkrat na 
leto, en mesec vneto vadijo, nato pa 
se odpravijo na svetovno turnejo 
Orkester so doslej vodili Zubin 
Mehta, Leonard Bernstein in Serge 
Baudo. Letos ga je vodil švicarski di
rigent Michael Tabachnik. Mladi 
izvajalci so za širok in dobro izveden 
repertoar (Beethovenova Eroica 
Patetična simfonija Čajkovskega 
Žar ptica Stravinskega Bachianasa 
Brasilieiras št. 9 za godala Villa-Lo- 
bosa) vredni vse pohvale.

Podobno velja za zaključni kon
cert kongresa s Simfoničnim orke
strom iz Toronta, ki je v izvrstnem 
okolju odprtega amfiteatra z vrtljivim 
odrom tamkajšnjega parka Ontario 
Forum z izvedbo Coplandovega 
Rodea prepustil besedo tudi ameri
škim ustvarjalcem resne glasbe. 
Njegov nastop sta poleg tega pope
s tr i dve redkeje izvajani deli, Poulen- 
cov Koncert za dva klavirja in orke
ster ter Brittnov Vodič za mlade po 
simfoničnem orkestru. Toliko ogab- 
nejši je bil uvodni koncert kongresa z 
montrealskimi simfoniki in s klovnov
skim dirigentom, na katerem so izva
jali non-stop orkestrske hite (od Fi
nala West Side Story nazaj).

Eksperimentalna in elektroaku- 
stična glasba, še kar posrečenemu 
sklopu predavanj o njej |e sledil pre
cej manj zanimiv koncert, na kate
rem se je le eno delce izognilo sa
mozadovoljevanju ali pa cenenemu 
igračkanju s sintetizatorji, plesom In 
videom

Ljudska glasba. Najzanimivejši 
je bil nastop venezuelske Odile. pre
cej manj pa predstavitve Brazilcev, 
Tobagovcev in Kolumbijcev, katerih

glasba je mejila na hotelski v» 
obarvan z ljudsko glasbo, namenja 
zabavi tujih turistov v domačih hot< 
lih.

Jazz In popularna glasba. Na te
koncertih je travmatičnost kongresi1 
programov dosegla vrhunec.  ̂
edinerp jazz koncertu je nastopil W 
nadski pianist Claude Bolling. ki 
je s cenenimi trad jazz klišeji odbili* 
skrajnosti. Travmo večera je 5 
stopnjevala tolkalna skupina Repe1 
cussion. ki je v glavnem le banalc 
koketirala z južnoameriško glasbo* 
pa klasičnim jazzovskim triom, vrfl« 
pa navrgla še kopico bombastični 
efektov. Podobno velja za koncert 

popularne glasbe. Na prvem se n* 
je predstavila nekakšna lokalna p° 
rock superskupina. ki po vrsti glas# 
sploh ni bila daleč od kakšne!) 
Zdravka Čoliča. Le za spoznan? 
boljši vtis je pustil multimedia^ 
Michel Lemieux. predvsem 
izvrstno osvetlitvijo in korektno pa(' 
tomimo, precej manj pa s svojo glas 
bo. cenenim art discom.

Občinstvo na koncertih. Seva* 
noameriškemu poslušalstvu se ze* 
pozna pomanjkanje kulturne tradic* 
je. Tako je ugriznilo v trnek najbo|<^ 
nenih in komendijantskih koncerti 
in po vsakem od njih izvajalca skorf 
histerično navdušeno po trikrat 
štirikrat klicalo nazaj na oder. In z* 
nimivo! Podobno so reagirali tud 
skoraj vsi ostali mladi gostje — gias 
beniki.

Končne ugotovitve. Nespodt^ 
den vtis s kongresa FIJM mi tudi S* 
po dveh mesecih ostaja. Kanads* 

organizator je v želji privabiti na koC 
certe zunanje poslušalstvo (to ^  
niti malo ni uspelo) segel po najt^ 
komercialnih in konservativnih pre  ̂
stavah Glasbena mladina? Pa s® 
sem na začetku zapisal, da razfl 
med posameznimi Glasbenimi ml? 
dinami ne manjka. ,

PETER BARBAfl*



IASPM —  
SAMO ŠE EDEN 
DELČKOV 
POP ŠMINKE?

IASPM — znanstveniki in — ali bleferji

k
aj je to IASPM. Mednarodna 
zveza za proučevanje popu
larne glasbe? Njen namen je 
povezava tistih, ki se s popu
larno glasbo ukvarjajo glo

binsko. analitično in ne standardno 
rock »pisunsko«. Po statutu se skuša 
zveza boriti proti predsodkom tistih, 
ki se »resno« ukvarjajo samo z resno 
(?) glasbo, na popularno pa gledajo 
kot na nepomembnega spačka, 
kakor tudi proti tistim, ki s pisanjem o 
popularni glasbi sicer veselo služijo 
denar, a se jim zdi vsako bolj poglob
ljeno (ponavadi sociološko) ukvarja
nje z njo .brez pomena. IASPM so 
ustanovili Švedi in Angleži leta 1980. 
Eden njihovih osnovnih ciljev je bila 
internacionalizacija lASPM-a, tako 
da bi lahko v zvezi prišlo do izme
njave mnenj in izkušenj s čim širšega 
kulturnega prostora. Dejstvo je daje 
ta internacionalizacija IASPM- 
ovcem kar uspela saj ima danes 
zveza člane v vseh državah zahodne 
Evrope, v Severni Ameriki, v nekate
rih državah realnega socializma 
(Češkoslovaška. Vzhodna Nemčija 
Madžarska in celo Bolgarija). Izrae
lu. na Japonskem in Filipinih, v Gani 
in JAR ter v Avstraliji. IASPM izdaja 
svoj bilten ki pa je zgolj informativen. 
Najmočnejše veje lASPM-a — bri
tanska. kanadska ameriška, za- 
hodnonemška švedska in italijan
ska — so osnovale državne podruž
nice te zveze, ki skrbijo za povezavo 
popularnoglasbenih »analitikov« na 
nacionalni ravni, številne pa izdajajo 
biltene in celo knjige. IASPM je zaži
vela. Vseeno pa ji kot mednarodni 
zvezi nikakor ne morem ploskati, 
vsaj če jo sodim po njenem tretjem, 
montrealskem kongresu ki seje od
vijal v začetku julija na eni tamkajš
njih univerz. Ta je bil namreč vse 
preveč medel in eklektičen. Večina 
lASPM-ovcev ga je izkoristila za 
branje svojih diplomskih nalog, ma
gisterijev in doktoratov. Koordinacije 
v pisanju skoraj ni bilo. Pri tem je ve
čino podajanj dvorana sprejemala 
neverjetno nekritično in samozado
voljno. brez vol|e za polemiko in kon

frontacijo mnenj z obveznim deset 
do petnajstsekundnim aplavzom. 
Kakor da so lASPM-ovci izgubili 
željo po izražanju lastnega mnenja 
(če so jo kdaj imeli). »2ivi in pusti ži
veti!« je bilo postano geslo tokrat
nega kongresa zveze. Zanimivo je 
da se Zahodni Nemci kongresa niso 
udeležili, po preverjenih informacijah 
zaradi odpora proti preveč konser
vativni in formalni pa premalo vse
binski podobi lASPM-a. In prav so 
imeli!

Pa si na kratko oglejmo sklope re
feratov s katerimi sem se »drogiral« 
cel drugi teden julija Otvoritveni, 
ponedeljkov, je bil posvečen ka
nadski popularni glasbi Na tem ni 
bilo slišati drugega kot množično 
»jokanje« vseh treh »nastopajočih« 
na temo »Kako grozno je ko anglo- 
ameriška popularna glasba spodriva 
kanadsko!« Vse čestitke! Podobno 
žvečenje teorije brez soočanja s 
prakso poznamo iz krogov ki se uk
varjajo s precej »višjimi« cilji, kot je 
glasba. Delati je treba predvsem z 
mladimi izvajalci, ne pa »cviliti« o 
krizi.

Torek. Dopoldne je zapolnila 
varna sterilnost glasbenih analitikov 
muziko-strukturalistov in bleferjev. 
Nekaj naslovov: O elijski harmoniji v 
sodobni popularni glasbi; Nekaj 
aspektov estetike rocka; Procol 
Harum in progresivna harmonija s 
konca šestdesetih let. V tej apatiji sta 
si toliko več hvale zaslužila italijan
ska predstavnika prvi z vsaj zabav
nim prispevkom ilustracijo svoje 
razprave o humorju v popularni 
glasbi, drugi pa s prenikavim refera
tom na temo Sanrema. Pa tudi ja
ponski član zveze je imel izvrstno 
post-adornovsko analizo »O estetiki 
običajnosti v Top 30«. Popoldne.

Najprej sklop z naslovom Popularna 
glasba in narodno ozadje. Države; 
Avstralija Izrael Gana in Sovjetska 
zveza (urad za ZSSR pri BBC). Naj
zanimivejši je bil gotovo Izraelec ki 
išče alternativo zahodni popularni

glasbi in vir sveže izraelske popu
larne glasbe v popularni glasbi tam
kajšnjega palestinskega prebival
stva BBC-jevska Rusinja nas je 
skušala prepričati da obstajata v 
Moskvi celo alter-rock in punk. toda 
kljub fotografijam moskovskih »pun- 
kerjev« ji nekako nisem mogel nase
sti. Večerni sklop predavanj si je za 
predmet obdelave vzel »črno« popu
larno glasbo, v svojem najbolj zani
mivem delu tipologijo njenih besedil.

Sreda. Dopoldanski sklop preda
vanj je bil posvečen ženski popularni 
glasbi in feminizmu. Česa drugega 
kot skrajno prozornih trditev tako z 
moške kot z ženske strani ni dal. Po
poldansko »zasedanje« je bilo neob
vezno. Pogovarjali naj bi se o so
dobnem rocku. Žal pa je znova 
manjkalo osnovno vodilo Tako se je 
razgovor zaletaval na različne strani 
in to na različnih ravneh od tiste ki je 
celi dve uri razglabljala če se je 
Bruce Springsteen »prodal« ker na
stopa na dragih koncertih pred tako 
velikimi dvoranami in pred razvitimi 
ameriškimi zastavami pa do tiste ki 
je skušala iskati razlike med razvo
jem britanskega in ameriškega 
rocka. Stotinak nekoordinisanih 
truba! No, vsaj to srečanje ni minilo 
brez vročih sporov.

Četrtek je bil posvečen video pro
dukciji. Dopoldne so se na ohlapen 
eklektičen in celo apologetski način 
poigravali s pop videom. Finec je 
razglabljal o čudovitih reklamnih 
možnostih videa Anglež je poudar
jal. da sta bili glasba in televizija bu
tasti že pred eksplozijo videa ter da 
ta tako ni nič kriv Švedinja je razre
zala video Rolling Stonesov Under 
The Cover of The Midnight na drob
ne superpomenske koščke višek 
dopoldneva pa je bil nastop uveljav- 
Ijanega newyorškega profesorja 
muzikologije ki je izstrelil pravcato 
hvalnico skladbama videoma Wild 
Boys Duran Durana in Girls Just 
Want To Have Some Fun Cyndie 
Lauper kot vrtiuncem sodobne po
pularne glasbe z izvrstnimi glasbe
nimi temami in aranžmaji MjaUUU!

Se dobro, daje sklop zaključil njegov 
ameriški kolega s prenikavo analizo 
videa v kontekstu določene video 
oddaje in celotnega programa. Po
poldne je prišla na vrsto analiza pro
jekta Warm Kiss (Topel poljubi 
Štirje pari držav od Filipinov prek 
Madžarske do ZDA so med sabo 
izmenjali lokalne video spote pov
sod pa so si ogledali tudi »univerzalni 
video« Wild Boys Duran Durana, 
Potem so te spote »preverjali« z žal 
neusklajenimi skupinami potrošni
kov pop kulture — med najstniki 
študenti in celo sosedi Znanost? Po 
pričakovanju je bil namreč skoraj 
vsem skupinam najbolj všeč Wild 
Boys spot.

Petek. Dopoldne. Rock in politični 
kontekst. Informacija o britanskem 
rocku proti rasizmu s konca sedem
desetih let pa dovolj analitična in
formacija o italijanski angažirani po
pularni glasbi od petdesetih let na
prej A znova My America! Bostonski 
član organizacije Rock proti rasizmu 
je razglasil punkovsko geslo »Disco 
sucks« (prosti prevod — Disco 
smrdi!) za rasistično, Disco naj bi 
namreč povezoval črno in belo mla
dino, »In zakaj nimajo potem pun- 
kerji nič proti Jamesu Brovvnu in 
Hendrixu?« Predavatelj mi na to 
vprašanje seveda ni znal odgovoriti

In tako je minil ta lepi kongresni 
teden Najbrž verjamete daje v tem 
času IASPM v mojih očeh izgubil 
precej svojega sijaja. Sicer pa sem 
moral na dokončni »šus v glavo« ča
kati vse do zadnjega poslovilnega 
večera lASPM-ovcev ko je večina 
popularnoglasbenih »diskurzivne- 
žev« z veseljem zaplesala ob najbolj 
tretjerazrednem disco »šmornu 
čudovito! Teorija in praksa!

Da ne bo vse tako črno! Precej 
drugačen vtis so mi pustila nefor
malna srečanja z alternativnim (v 
glavnem rock kritiškim) krilom 
lASPM-a. Na osnovi teh sem dobil 
lepo število stikov po celem svetu. A 
to je tudi vse! IASPM da te ne bo 
treba prehitro pokopati

PB£



Festival ljubljanskega Jazza 85
se je vrnil v Križanke. Znova se je 
znašel v okolju, Ki mu najbolj ustreza, 
prav tako pa tudi publiki, ki gaje po
častila s solidnim obiskom.

Predstavil nam je nekaj trenutno 
aktualnega evropskega pa tudi če
zmorskega jazza, nekaj domačega 
jazza, pa tudi nekaj slabših skupin, ki 
seveda ne zahtevajo toliko finančnih 
sredstev 

Ljubljanski jazz bo v tem obsegu s 
takimi dotacijami, kot so mu bile letos 
namenjene > verjetno obsojen na 
smrt. Edino, kar je bilo letos trenutno 
aktualnega na festivalu, sta bila na

stopa The Vienna Art Orchestra ter
nastop saksofonista Jullusa 
Hemphilla. Domačo jazzovsko pro
dukcijo so solidno predstavili Big 
band Rtv Ljubljana pod taktirko 
danskega dirigenta Erlinga Kraner
ja-

Novost domačega jazza so bili 
našim bralcem znani Ouatebrlga. 
Ljubljansko občinstvo, ki morda ni 
vajeno takšnih dogodkov, je bilo ob 
njihovem nastopu resnično navdu
šeno. Nastop Paquita D’Rlvere je 
bil enostavno prekratek, da bi se o 
njem dalo kaj posebnega zapisati. 
Anthony Braxton in Marllyn Chrl-

spell sta izvrstno ujela ton in ga sku
paj oblikovala, kot smo pri Braxtnu 
vajeni. Nikakih revolucionarnih no
vosti, pač pa še bolj zavzet in na ra
zumskem zaznavanju temelječ pri
stop do glasbe.

The Vienna Art Orchestra so po 
nekaterih zadnjih projektih, ki jih 
poznamo z njihovih plošč, tokrat na
stopili z bolj sproščenim konceptom. 
Njihova glasba nas preseneča z 
zmesjo natančnosti in izigranosti, ki 
jo z določene (morda celo preveč 
izrazite) distance prenašajo v spek
ter različnih stilov, od svvinga do svo
bodne improvizacije in nazaj. Julius

Hemphill z Jah bandom je nastopil z 
bolj rockerskim prizvokom, kar pa je 
le še podžigalo poslušalca.

Kljub temu da so bili nastopi neka
terih skupin prebledi (Nana ali pa 
npr. Enrica Rave) pa sta selektorja 
Tone Janša in Lado Jakša pripra
vila še kar prijeten program, kjer je 
skoraj vsak lahko našel kaj zase. 
Upajmo, da bodo tisti, ki razpolagajo 
z devizami, drugo leto pokazali več 
razumevanja za to prireditev, orga
nizator pa, kdorkoli že bo, še več 
ambicij za obfestivalsko dogajanje, 
kot je bil letos video.

JAKA FURST

ZOPET 
V KRIŽANKAH

Letošnji 26. mednarodni festival 
jazza v Ljubljani se je na veselje 
mnogih zopet preselil v Plečnikove 
Križanke. Tukaj je lahko zvočno bolj 
sproščeno zadihal in tudi poslušalci 
so imeli na razpolago preddverje za 
»ušesni počitek«, če kak nastop ni bil 
ravno po njihovem okusu. Žal pa se 
je zopet zgodilo, da je 24. ura. dolo
čena za zaključek koncertov, one
mogočila, da bi se nekateri nastopa
joči do konca razigrali (npr. Paquito 
D Rivera Ouintet v petek zvečer) in 
predstavili v vsej svoji ustvarjalni ši
rini. Zato bi bilo za naslednji festival 
nujno zagotoviti »gibljivost« ure zak
ljučka jazzovskih večerov saj se je v 
Križankah že velikokrat zgodilo, da 
so glasbeniki svetovnega slovesa 
pripotovali za nastop na Ljubljan
skem festivalu od zelo daleč, bili pri
pravljeni za daljši koncert, a so mo
rali zaradi »časovne stiske« (z neslu- 
teno natančnostjo so prometniki ob 
24. uri spustili po Aškerčevi cesti 
promet težkih kamionov sredi najbolj

občutljivega pianissima) predčasno 
zaključiti, včasih še niti ne prav ugre- 
ti.

Poleg te črne pike. ki se ne bi 
smela več ponoviti. je letošnji festival 
spremljal še en tipičen »malosloven- 
ski« dogodek, sočasnost jazzov
skega festivala na Bledu, Ta je bil 
bolj tradicionalno usmerjen (ob Ljub
ljanskem festivalu, ki je imel namen, 
kolikor je bilo organizacijsko in fi
nančno mogoče, predstaviti prerez 
sodobnega svetovnega jazzov
skega dogajanja) in marsikdo bi si 
želel poleg ljubljanskih koncertov 
poslušati tudi tiste na Bledu, a žal ni 
mogel biti istočasno na dveh mestih. 
Tudi to iz nezmožnosti sporazume
vanja nastalo »naključje« naj bi se 
več ne ponovilo, saj je slaba usluga 
ljubiteljem glasbe in res slab zgled 
kulturnega sodelovanja na že tako 
osiromašenem področju prirejanja 
jazzovskih koncertov pri nas.

LADO JAKŠA



GONZALESOVA 
NOVA GLASBA

zadnji lanski številki smo pi-

V
sali o letošnji jazzovski glas
beni delavnici. To pot bomo 
predstavili njenega vodjo — 
ameriškega trobentača, 

skladatelja, aranžerja in dirigenta 
Dennisa Gonzaleza, ki je obenem 
tudi uveljavljen slikar velikih oljnatih 
slik in avtor mnogih kolažev. Pogo
varjala sva se po uspešno zaključeni 
delavnici v tivolskem študiju, kjer je 
Gonza’lez sodeloval kot producent in 
aranžer ter seveda trobentač na 
snemanju plošče Svetlane Makaro
vič.

Opiši mi, prosim, svojo glas
beno pot.

Pri šestih letih sem se začel učiti 
klavir. Toda mnogo raje sem imel 
košarko, klavir me ni zanimal. Ko mi 
je bilo trinajst let, sem nehal igrati 
klavir. Leto dni prej sem začel igrati 
trobento, tako klasično glasbo, kakor 
tudi koračnice in podobno. V srednji 
šoli sem igral v šolskem pihalnem 
orkestru. Živel sem v južnem Teksa
su. V želji po boljšem družinskem 
življenju — velika mesta imajo večjo 
izbiro — in zato da bi našel glasbeni
ke, ki bi jih zanimala glasba, kakršno 
sem slišal v glavi, sem se pred 
osmimi leti preselil v Dallas. Tam 
sem postal poklicni glasbenik. Leto 
dni kasneje sva s pianistom Artom 
Landyjem ustanovila gramofonsko 
družbo DAAGNIM. Začeli smo s kon
certi na otvoritvah razstav in podob
no. Danes imamo 35 do 40 aktivnih 
in delno aktivnih članov. Do sedaj 
smo izdali 14 plošč in mnoge sem 
sam produciral. Naša družba ima 
tudi svojo lokalno radijsko postajo 
Kera. Obenem na mestni univerzi 
predavam mariachi — meksiško 
glasbo. Ti dohodki mi dopuščajo, da 
lahko s svojimi skupinami igram re
snično to, kar si želim.

Svojo glasbo imenuješ »new 
mušic«. V čem se razlikuje od 
»stare«?

Vzamem stare oblike in iz njih sin
tetiziram nove. Te dejansko niso 
nove, toda v primerjavi s preteklostjo 
so nekaj popolnoma novega. Ta 
glasba ne vsebuje samo jazza, tem
več vse vrste etnične glasbe tretjega 
sveta, minimalizem, surrealizem, 
južnoameriško glasbo..,

Kakšen je tvoj odnos do jazza?
Ne ubadam se z vprašanjem, ali je 

to, kar igram, jazz ali ne. Če nekdo 
reče, da igram jazz, in to potem ne
koga pripravi do tega, da začne po
slušati mojo glasbo, je to lepo. V

glasbi skušam biti diplomat. To je 
zelo važno. Če kdo meni, da je jazz 
slab, seveda ne želim, da misli, da je 
mojaglasbajazz.Česekomuzdi, da 
v moji glasbi sliši rock, je to v redu, ali 
afriško glasbo — v redu. ali mehiško 
glasbo. Vse, kar me zanima, je dej
stvo, da igram glasbo, ne glede na 
to. kako jo poimenujemo. Res pa je 
tudi, da pogosto uporabljam glas
bene oblike, ki jih je jazz uporabljal v 
preteklosti. Mislim, da je jazz tako 
odprta glasba, da lahko vključuje 
skorajda karkoli.

Po tvojem mnenju meje med 
jazzom in ne-jazzom torej ni?

Ta meja je zamegljena in nejasna. 
Še najbolj jo določa sving izvajanja. 
Toda obstaja tudi glasba, ki svinga. 
pa prav gotovo ni jazz. Anthony 
Braxton. na primer, je pred kratkim 
izdal album Seven Standards, na ka
terem igra same znane jazzovske 
standarde. Glasba, ki spremlja nje
gova sola, je prav gotovo jazz, toda 
to. kar igra Braxton. ni jazz, temveč 
Braxtonova glasba in njegov obču
tek. Torej je prav težko določati, kaj 
je jazz in kaj ni. To je tudi njegova 
pomembna lastnost — da transcen- 
dira toliko stvari.

Po tej logiki je verjetno tudi 
tvoja glasba samo Gonzalezova 
glasba, mar ne?

Da. Vendar je to tudi glasba tistih, 
ki sodelujejo z menoj. To je popol
noma moja glasba, vendar ni čisto 
moja. Paradoks. Vsa moja glasba je 
paradoksalna. Toda takšno je tudi 
življenje. Glasbenikom dopuščam, 
da igrajo to, kar so in jim ne govorim, 
kaj naj igrajo.

To pot že tretjič vodiš glasbeno 
delavnico v Ljubljani, kjer nisi več 
noben tujec. Kot nepristranskega 
opazovalca naše slovenske jaz
zovske scene te prosim za oceno 
trenutnega stanja.

Resnično bi lahko bila močna. Mi
slim, da se tukajšnji ljudje sploh ne 
zavedajo, koliko dobrih glasbenikov 
imajo. Toda bila bi še močnejša, če 
bi glasbeniki bili enotni. Vašo sceno 
dobro poznam, saj sem bil v samem 
središču njene politike. Ugotovil 
sem. da so glasbeniki, organizatorji, 
novinarji in vsi drugi, ki imajo na tak 
ali drugačen način opravek z jazzov
sko sceno, razcepljeni in razdroblje
ni, namesto da bi enotno govorili: »V 
redu, imamo svojo slovensko jaz
zovsko sceno.« Danes ni več važno, 
kdo je s tem razkolom začel, važ
nejše je, da se zberete, sedete sku

paj in rečete: »Končano je s tem raz
dorom. Sedaj se bomo raje posvetili 
edini stvari, ki je resnično važna — 
glasbeni sceni. Dobrih glasbenikov 
imamo dovolj.« Na vsaki jazzovski 
sceni obstaja podoben problem 
kakor tukaj: uveljavljeni glasbeniki, ki 
znajo igrati, imajo prevelik ego (jaz) 
in skušajo mlajšim glasbenikom, ki 
so resnično dobri, dopovedati, da ne 
znajo ničesar. S takimi nasprotovanji 
je treba prenehati čimprej. Vsi bi se

morali zbrati in si reči: »Pozabimo na 
težave in začnimo raje igrati!« Morali 
bi se začeti ukvarjati z duhom glas
be, ne pa z duhom politike. Mlajši 
glasbeniki si morajo dopovedati: 
»Da. znam igrati!«, Starejši pa mo
rajo razmišljati takole: »Res je. da 
znam igrati, toda prostora je dovolj 
tudi za mlajše.« Slovenija ima nekaj 
resnično velikih glasbenikov. Soli. ki 
sem jih v minulem tednu v glasbeni 
delavnici poslušal, so bili izredni in 
neverjetno dobri.

Ali imaš kakšno pripombo o or
ganizaciji glasbene delavnice?

Delavnico si želim voditi še na
slednja leta. Dalj časa; to je zelo 
važno, še posebej zame. Vsakič ko 
pridem sem, se naučim kaj novega. 
Tudi v Dallasu se vedno naučim kaj 
novega in potem pridem sem — to je 
nekakšna kulturna izmenjava. Za 
delavnico je pomembno, da se je 
udeležijo tisti, katerim je v prvi vrsti 
namenjena. To je bil to pot veliki pro
blem. Ljudje se niso mogli odločiti, 
da bi resno sodelovali. Za pravo 
glasbeno delavnico pa je neobhod- 
no, da se njeni udeleženci odločijo: 
»Ta teden se bom popolnoma po
svetil glasbeni delavnici!« Tukajšnji 
glasbeniki se morajo še naučiti, kako 
se je treba obnašati. Tako pa so ne
kateri neodločno in neredno prihajali 
na vaje in izostajali tudi po tri dni. 
Sicer pa menim, da je glasbena de
lavnica tako kot prejšnji dve leti ču
dovito uspela.

Ali ti je kdo prevedel katero od 
pohval, ki so se po vašem sobot
nem nastopu pojavile v dnevnem 
časopisju?

Ne, za dobre kritike nisem vedel. 
Mislim, da je to v tem primeru zelo 
pomembno. Navadno mi je sicer

prav vseeno, kaj govorijo kritiki, 
razen takrat, kadar se od njih 
lahko česa naučim. Tudi če poslu
šam slab disco, se lahko pri tem 
marsičesa naučim, in podobno je s 
kritiki, ki jim moja glasba ni všeč. Za 
ta projekt je koristno, da so ga kritiki 
dobro sprejeli. Zato so lahko zado
voljni udeleženci in si lahko rečejo: 
»No. dobro smo opravili posel. Ča
sopisi nas hvalijo.« Sedaj bi jim mo
rala širša družbena skupnost reči:

»O. K. fantje, tukaj imate štipendije.
V roku dveh mesecev pripravite pro
gram za nastop.« To bi za našo de
lavnico bilo pravo darilp.

Misliš, da bi bila delavnica še 
uspešnejša, če bi trajala več kot 
teden dni?

No, tudi en sam teden lahko zado
stuje. Toda glasbeniki bi morali priha
jati na vaje pravočasno. To je bila ve
lika težava. Ni jih bilo vse do 10.15 
(vaja se je uradno začenjala ob 10. 
uri) in tako smo začenjali šele ob 
10.45. To so sicer navidez malen
kostne težave, vendar imajo lahko 
slabe posledice. Če bi vsi udeleženci 
prihajali pravočasno in pripravljeni 
ter segreti, ne bi bilo treba zadnja 
dva dneva pred nastopom tako hiteti. 
Toda končni učinek je bil prav zado
voljiv.

Kaj bi rad povedal za zaključek 
najinega pogovora?

Ljubljančani so me končno sprejeli 
za enega svojih. Ne zahtevam sicer 
nobene posebne privilegirane 
obravnave toda prav prijetno mi je, 
ko me ljudje na ulici zaustavijo, me 
pozdravijo in rečemo kakšno. Ne po
čutim se več osamljen kakor prejšnji 
dve leti. Sedaj imam tukaj že res ve
liko prijateljev. To pa tudi potrebu
jem, saj sem zelo daleč od svoje dru
žine. Izračunal sem. da gre za razda
ljo, ki je daljša od ene četrtine Zemlji
nega obsega. Svet je tako velik, da je 
to prav velikanska razdalja. Ker sem 
tukaj brez družine, sem vesel, da so 
se mi tukajšnji ljudje odprli.

P. AMALIETTI

Fotografiral: MIHA ŠKERLEP



TEENY - BOP 
IN RAKIJA

Zabeležba ob novorockovskem 
nastopu Plavog orkestra, Ljublja
na, 7. 09 Gostje večera. Plavi or-
kestar. so na nastopu razpršili vse 
pomisleke o »razprodajanju« No
vega rocka; ti pomisleki so namreč 
konec avgusta leteli na selektorjevo 
odločitev da na to prireditev povabi 
tako »proslulo« ime. Začetek njiho
vega nastopa je bil dokaj medel in 
nespodbuden. Očitno je, da so »Or- 
kestraši« nasedli govoricam, ki so 
jim obljubljale, da Novega rocka ne 
bodo zapustili celi. No, namesto 
»atentatorjev« jih je v Križankah pri
čakala njihova standardna, na pol 
shisterizirana dvorana. Tako so se 
Sarajlije na odru polagoma »stopile« 
in slišali smo lahko včasih prav trd. 
vedno pa izvrsten rock in pop »žur«. 
dva podaljška, s polno garderobo 
najstnic po njegovem koncu. Priča
koval sem le bolj suvereno obvlado
vanje »lukenj« med skladbami, a 
verjetno sem pričakoval preveč.

Intervju, 7.09. ob 19. uri. Naš so
govornik je bil najbolj izpostavljeni 
član Plavega orkestra. Saša Lošič- 
Loša. Dvajsetletni Loša je never
jetno spreten sogovornik. Kljub temu 
da marsikdaj rad »počveka«, pa se je 
mojih »napadov« v glavnem prav

uspešno branil, nekajkrat pa me je s 
svojimi dvoumnimi izjavami pošteno 
zmedel. Pri tem je pred nami le zelo 
skrajšana oblika najinega razgovo
ra.

Vaša plošča (beri ploščel) po
meni »varno« prečiščevanje no
vega primitivizma, namenjeno 
srednješolcem po končani vojski, 
brez motečega brutalnega novo- 
primitivističnega lumpenproleta- 
riata.

Vedeti moraš, da nikdar nismo bili 
del novega primitivizma. Le na 
samem začetku, v adolescentnem 
obdobju pred vojsko, smo se istove
tili z njimi, kot pač otroci, ki hočejo na 
vsak način uspeti. Vseeno pa me je 
razočaralo to. da so bile iz te svete 
ideje, ki bi lahko zelo spremenila 
našo subkulturo, poleg tega pa tudi 
imela velik odmev v širši kulturi, po
brani le njeni najbolj neumni elemen
ti, v stilu fraz »De si, jarane?« in »Ša 
ima?« ter da so se nato celo glavni 
dejavniki novega primitivizma uklo
nili zahtevam »bleferjev«. Poleg tega 
je na začetku novi primitivizem vodil 
k določenemu stališču do malih ljudi, 
zdaj pa se je vse izrodilo v pravo oča
ranost s temi in v utapljanje v trivial
nostih njihovega življenja. Za nas je 
bil novi primitivizem le ena izmed iz

kušenj. ki smo jih skupaj z drugimi 
prečistili in na osnovi tega razvili 
svoje, do neke mere originalno glas
beno stališče.

in kako gledajo potem na vas v 
Sarajevu?

Mislim, da je prišel precej čuden 
čas, lačen čas. Ljudje so postali bolj 
zviti in zanima jih le to. kako lahko 
zberejo za kosilo in večerjo. Tako 
vse pogojuje ta prekleta visoka na
klada. Zaradi te nas v Sarajevu dokaj 
zaslepljeno sovražijo, predvsem 
glasbeniki, ki bi brez stalnega ra
zmišljanja o tržni vrednosti glasbe že 
zdavnaj naredili precej več in hkrati 
dosegli precej svetlejše cilje.

Priznati moram, da neverjetno 
tekoče odgovarjaš na moja vpra
šanja. Kakor da bi se pripravil 
vnaprej. Ali je delo vaše skupine v 
splošnem le razumsko in plan
sko? Manipulacija najstnikov z 
vrnitvijo na gimnazijska leta?

Misliš, da je izmišljeno. Zelo nez
dravo in nehvaležno je, če te ljudje 
tako razumejo. Zelo bi mi bilo težko 
pri srcu, če bi se o nas ustvarila slika 
kot o zvitih dvajsetletnikih, ki igrajo 
na karte naivnosti in lovijo z njo odra
sle, otroke in svojo generacijo. Mi
slim, da bi bilo zelo nepošteno gle
dati svojo tovarišijo v dvorani, vse 
tiste, ki so slepo in frenetično vdani 
tvojim lažem, ti pa se jim smejiš izza 
svojega stekla.

Ali ni pop glasba vedno laž? Še 
posebno erotika v njej?

Vse naše skladbe so nastale na 
osnovi mojega vse večjega čustve
nega naboja, saj nimam niti brata niti 
sestre, da bi se jima lahko izpovedal. 
Resje, da te pesmi s poznejšim izva
janjem na koncertih in z razmnože
vanjem na ploščah ne morejo dobiti 
drugačnega prizvoka kot racional
nega in s komercialnimi zahtevami. 
Kljub vsemu temu in kljub histeriji po 
končanih koncertih pa skušam zadr
žati svoj svet, osebni, gimnazijski. 
Jasno je, odraščam to je neizogib
no, a vseeno skušam zadržati svojo 
preteklost pa čeprav jo pri tem malo 
idealiziram.

Praviš, da so pesmi na plošči v 
glavnem vezane na tvoje izkušnje. 
Kaj pa potem na njej dela »Šta če 
šoferima kuča?«?

To je edina skladba na plošči, za 
katero stojim le z glavo, nikakor pa 
ne trdno na tleh. Ta skladba je 
močna zaradi svoje zamisli, zamisli, 
da brez vsakršnega občutka krivde 
postavim skupaj narodno pevko 
Nado Obrič in kitarski solo, ki vleče 
na beat šestdesetih let, ter da skupaj 
z Nado poje cel elitni krog pevcev 
novokomponirane glasbe. Mislim, 
da je skrajni čas. da se poruši meja 
med samozvanimi intelektualci ter 
narodnimi umetniki, ki nikdar ne 
bodo priznal dr. so intelektualci. 
Groza me je ob misli, da je za neka
tere ljudi kultura samo elitizem — Ivo 
Pogorelič. Jovan Kulundžija ali pa 
razstava naših slikarjev v centru

Pompidou v Parizu, pri tem pa ne vi
dijo, da ustvarja kulturo le golo živ
ljenje, boj in zmaga v njem.

Kakšen je potem vaš odnos do 
»novokomponirane« glasbe?

Mislim, da bi jo bilo treba izvleči iz 
mulja naših lestvic vrednotenja, tako 
da lahko človek brez kompleksa 
prizna, da mu je ta všeč. Pri tem ne 
gre za nikakršno obujanje velike na
cionalne zavesti. le za vračanje, tako 
da sta na tehtnici v ravnovesju pro- 
zahodna glasbena usmerjenost in ta 
stara gospa, ki živi že vsaj tristo let. 
Pri tem smo mi nekakšen hibrid, me
dijsko obremenjeni otroci. Že od 
šestdesetih let in še od prej nas pro- 
zahodna usmerjenost preplavlja 
preko medijev, že vse od našega roj
stva, vse od šlagerjev naprej. Pred- 
tem pa je ta stara gospa obstajala 
300 let in nikamor se ji ni mudilo in se 
ji ne mudi.

Ali ne prihaja potem v vaši 
glasbi do spopada med zahodno 
glasbo in to gospo? Ta je pona
vadi netolerantna do rock'n’roila.

Ne. Mislim, da smo mi obe sesta
vini pretopili v prav dober sladoled. 
Pri tem mi samemu klasična, tradi
cionalistično zastavljena novokom- 
ponirana glasba ni všeč. Samo če se 
spomnim vojske in tulečih tranzistor
jev, na tisto idiotsko harmoniko ter na 
glas. ki se joka »Oprosti mi, što te 
volim!«.

Misliš, da imajo vaše sentimen
talne skladbe drugačen učinek?

V vsakem našem besedilu je ru
ralna razsežnost. Vseeno pa sem jih 
tako čistil, da se mi jih tudi čez šest 
let ne bo treba sramovati.

Kaj boš odvrnil na to: Nele iz 
Zabranjenog pušenja mi je v in
tervjuju dejal, da je Bijelo dugme 
igralo za vaščane, ko so ti živeli na 
vasi, oni pa jim začnejo igrati ta
krat, ko ti pridejo v mesto na delo. 
Kje stojite potem vi v tej delitvi 
dela?

Mislim da smo zajeli generacijo, ki 
je šele začela hoditi na koncerte, ki 
se je šele začela zaljubljati in zbirati, 
v obdobju pod devetnajstim letom. 
Starejši nas gledajo pokroviteljsko, 
otroci pa nas imajo za nekakšne 
pojče igračke.

Ali misliš, da je ta najs!niška 
generacija objektivna?

Ta generacija je precej pametnej
ša, kot sem bil jaz v njenih letih, vsaj 
če sodim po njenih pismih, po tem, 
karta zdaj posluša, po njenih stališ
čih. utemeljitvah in ravni pisanja.

Pripis: Loša je med intervjujem 
napravil name kar simpatičen vtis. 
Vseeno pa sem toliko bolj skočil v 
zrak nekaj dni pozneje, ko sem v in
tervjuju za Mladino odkril, da fant 
najbolj »sočne« delčke dobesedno 
ponavlja iz intervjuja v intervju. Pa ne 
da Plavi orkestar pošteno manipulira 
tudi novinarje? Kdo ve? Hoču, da se 
napijem, daj mi vruče rakije.

PBČ
Fotografiral: 
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WOODY SHAW WITH 
t o n e  j a n š a  q u a r t e t / 
JUGOTON

Najnovejša plošča Toneta Janše, 
ki je septembra izšla pri nizozemski 
gramofonski družbi Timeless. v teh 
dnevih pa bo izšla tudi pri Jugotonu. 
je plošča sodobnega jazza, kakršne 
Jugoslovani še niso imeli. Seveda ji 
daje poseben’ ton Woody Shaw, 
slavni ameriški trobentač, ki je na le
tošnjem jazz festivalu zelo navdušil 
drugače hladno ljubljansko občin
stvo. To izredno uspelo sodelovanje 
je Janšo dokončno uveljavilo na 
svetovni ravni. Vse skladbe na plošči 
so njegovo delo in izpričujejo velike 
skladateljske darove aranžersko 
veščino ter izvirno inventivnost. Se
stavljeni balkanski ritmi v skladbi 
Medij so idealen temelj obema vir
tuoznima solistoma, ki jima ritemska 
sekcija rabi za platno, na katero sli
kata svoje glasbene vizije. Njuni 
kontrastni improvizaciji se dopolnju
jeta, ubrana medigra pa spominja na 
slavni tandem Milesa Davisa in 
Johna Coltrana: vroči Janšev sopran
— ali tenorsaksofon se zlije s hladno 
trobento W. Shawa, Janševa flavta 
skupaj s Shawovo kritovko ustvarja 
Posebno barvo, katere liričnost 
spominja na romantiko mojstrov, ka
kršen je Roland Kirk. Ritemska sek
cija igra sproščeno, vendar z inten
zivnim ritmičnim poletom in svingom: 
mladi izolski pianist Renato Chicco 
je prispeval dva obetavna sola. ki 
kažeta na vpliv McCoya Tynerja; av
strijski basist Peter Herbert je soli
den spremljevalec, v skladbi Maj pa 
navdihnjen solist; precizno bobnanje 
Dragana Gajiča se lepo prilega 
Posthardbopovskemu duhu glasbe. 
Tenorski solo na modalni skladbi 
Call Mob!lity ni samo vrhunec ce
lotne plošče, temveč tudi sloven
skega jazza v celoti. Nič manj ni im
presiven sopranski solo v skladbi 
Reka. Izredna je tudi spontana in in
tuitivna improvizacija obeh solistov v 
coltranovskem rubatu priredbe pe
smice Kje so tiste stezice, skladba 
Bolan pa gradi na makedonski me
lodiki in ritmiki ter otožnem razpolo
ženju.

To Janševo ploščo, peto po vrsti, 
bi moral vsak slovenski ljubitelj jazza 
uvrstiti v svojo zbirko. Ustoličuje ga 
za vodilnega glasbenika moder
nega jazza na Balkanu, njegov 
kvartet pa je trenutno najmoč
nejša combo zasedba v Jugoslaviji.

P. AMALIETTI

PLAVI ORKESTAR/ 
SOLDATSKI BAL/ 
JUGOTON

Pa naj se na začetku p o s u je m  s 
pepelom. Nezmotljivih ocenjevalcev 
popularne glasbe ni! Če sem v zadnji 
številki lanskega letnika na osnovi 
skrajno površnega vtisa v enem 
stavku odslovil Plavi orkester, me je 
poletni uspeh skupine prisilil, da sem 
njeno ploščo ponovno in natančneje 
poslušal. In končni vtis je popolnoma 
drugačen od začetnega Soldatski 
bal je ena najbolj svežih plošč doma
čega pop rocka v zadnjih letih. Plavi 
orkester neverjetno neobremenjeno 
in iskrivo povezuje lokalno »narod
no« glasbo, bosanac rock in oživitev 
popa zgodnjih šestdesetih let. No
benega dvoma ni, da so Plavi orke
ster predvsem najstniška pop skupi
na. Vseeno pa po dolgem času taka, 
da smo je lahko samo veseli. Glasba 
na Soldatskem balu je namreč daleč 
od kakih dolgoveznih klišejev, polna 
stalnih »pogruntavščin«, vedno pre
pričljivo radoživa, pogosto pa še 
kako energična. Tudi odkloni med 
posameznimi skladbami so veliki, 
tako da se da Balu z zanimanjem sle
diti tudi če ne »padeš« na sladke 
obrazke njegovih protagonistov. 
Tudi glasovno je album več kot ko
rekten, ima izredno udarne in iz
stopajoče refrenske dele. Podobne 
simpatije zbujajo besedila Plavog 
orkestra, ki so še kako dobro vezana 
na njegovo glasbo in jo uspelo zao
krožajo. Ta se v glavnem spuščajo v 
nostalgično obujanje spominov na 
srednješolsko »mladost«, predvsem 
na naivno gimnazijsko erotiko, ki pa 
se kljub pogostim padcem v patetiko 
neverjetno uspelo izogne cenenosti, 
pogosto pa jih barva učinkovita ironi
ja. Marsikatero besedilo je vezano 
na »novokomponovano« sredino, ki 
pa v »shadows okolju« deluje še 
kako učinkovito v svoji odtujenosti. 
Prav tako ne gre prezreti »SMB« 
besedil, ki so zaradi frustracije in no
stalgije več kot prepričljiva.

Sarajlije, kar tako naprej, pa se 
nam (končno) tudi nad čisto pop 
glasbo pri nas ne bo treba pritoževa
ti!

PBČ

BORGHESIA/ 
LJUBAV JE 
HLADNIJA OD SMRTI/ 
FV PRODUKCIJA

Prva Borghesijina velika plošča je 
žal ugledala luč kar z enoinpolletno 
zamudo. Tako je ta danes le še za
nimiv dokument obdobja členitve in 
nadgrajevanja našega postpunka. 
skupaj s kompilacijo 84-48 in delno 
tudi domačim prvencem Laibacha in 
tako moramo veliko njenih potez 
gledati v okviru historične popular- 
noglasbene situacije iz leta 1983. V 
tej luči tudi začetni Borghesijin skok v 
alter-disco in novi funk ni bil nič sra
motnega ob lepem številu zanimivih 
predstavnikov takratnega novega 
plesa. Prav tako se ne bi smeli spo
takniti ob njeno takratno poigravanje 
s čutnostjo in seksualno subverziv
nostjo. pač z eno izmed standardnih 
stopenj razvoja glasbene gverile. 
Vseeno pa čutnost nikakor ni edina 
determinanta Borghesijine velike 

, plošče. Če spregledamo njena pre
napeta začetna in zaključna dela. 
pridemo namreč do precej drugačnih 
zaključkov. Skozi Ljubezen... se po
dobno kot skozi Borghesijin video 
vleče urbano nasilje v vseh možnih 
oblikah, od vojnega (Tako mladi) 
prek »cestnega« (Previše tenzije. 
Nočne šetnje). ideološkega (A. R.. 
Kdo je ugasnil luč?) do najbolj razv
pitega sadomazohističnega (On). Pri 
tem so besedila Borghesije kljub 
njenim občasnim tavanjem v izu
metničenost prav učinkovita. Po
glavje zase pa je glasba plošče. Že 
na tej zgodnji stopnji Borghesia po
kaže vse tiste ustvarjalne razsežno
sti, ki so nas tako prijetno presenetile 
na idejno bolj »nevtralnih« Clonesih
— izvrsten smisel za razvijanje pre
tanjenih melodij in za gradnjo suge
stivnega ozračja ter za lepo število 
odtrganih, nepredvidljivih domislic. 
Le pevčev glas je včasih kar preveč 
monoton.

Pa končajmo. Borghesijaši so vse 
od leta 1981 ena pomembnih kom
ponent ljubljanske alternativne 
scene, kar znova potrujuje tudi ta 
»povzetek« njihove zgodnje glas
bene faze. ki kljub marsikaki luknji 
učinkuje prav vzpodbudno.

PBČ

RADOVAN 
IN MITJA GOBEC 
PEVČEV PRIROČNIK
Junija letos je ob pevskem taboru 

v Šentvidu pri Stični izšla pri ZKOS in 
Taboru knjižica navedenih avtorjev. 
Njen izid je treba vsekakor pozdravi
ti. saj tovrstne literature občutno pri
manjkuje. oziroma je sploh ni, če 
imamo v mislih petdesettisočglavo 
družino pevk in pevcev v slovenskih 
odraslih zborih.

Priročnik v nakladi deset tisoč 
izvodov prinaša veliko koristnih na
potkov za pevčevo vsakdanjo rabo.
V uvodu napove pomagati k spozna
vanju osnov glasbene teorije, sez
nanjati pevce z značilnostmi zborov
skega petja, pevskih zborov in nji
hove organiziranosti, zdravljenjem 
bolezni dihalnih in pevskih organov 
in še s čim. Priročnik napovedano v 
glavnem izpolni manjka pa tudi kaj. 
kar bi. primerno obdelano, ne bi
stveno razširilo obseg knjižice, pev
cem pa še posebej koristilo

Mala glasbena teorija je. z ozirom 
na njeno namembnost, morda pre
več izčrpna, v isti sapi pa je škoda, 
da ni namenjenega nič prostora fi
ziologiji. pevskim in dihalnim orga
nom in pevski ter dihalni tehniki, saj 
slednji, primerno utrjeni, zagotav
ljata vsaj 70% uspešnosti v zboro- 
vem zvoku in intonaciji. Škoda, ker bi 
knjižica lahko precej omilila vrzel na 
tem področju, ne s težko razumljivo 
teorijo, ampak z vsem razumljivim 
poljudnim zapisom.

Ker je priročnik namenjen pev
cem, s tem tudi organizacijskim vo
djem in odborom zborov, bi prav tako 
pričakoval vsaj nekaj napotkov v 
pomoč pri začetni organizaciji in 
splošni organiziranosti zbora Ver
jamem, da bi avtorja tudi tukaj lahko 
posredovala svoje bogate izkušnje.

ROR



Dragi bralci,
spet odpiramo rubriko, kamor 

uvrščamo vaša pisma, v katerih nam 
opisujete svoje doživljanje glasbe, ki 
jo poslušate ali sami izvajate. Na to 
stran pa sodijo tudi krajša porodila o 
glasbenih dogodkih iz vašega okolja 
in tudi'vsakršen pogovor z vami, ki 
želite kaj izvedeti, oceniti, pograjati 
itd. Kar pogumno torej zastavite pe
resa in se nam oglasite, da bo kaj 
gradiva za naslednjo številko Tole 
sem napolnil s prispevki iz majskih in 
junijskih dni, ki niso mogli v zadnjo 
lansko številko. Avtorice so se razpi
sale o svojem glasbenem udejstvo
vanju. ker pa ni dovolj prostora za 
vse tri prispevke v celoti, sem bil pri
siljen krajšati. Izpustil sem vznesene 
opise občutij v Poloninem in Lei- 
netfi sestavku in nekoliko razredčil 
gostobesedno igrivost pozavnistkl- 
nega pisanja. Črtati pa je bilo treba 
tudi precejšen del informativnega 
dela pri opisu MPZ Trbovlje, saj je 
Polona napisala celo kroniko udej
stvovanja zbora v pretekli sezoni. 
Upam, da bo informacija kljub vsemu 
ustrezna in da bo branje pritegnilo, 
morda tudi koga navdušilo za po
dobno dejavnost.

V pričakovanju novih prispevkov 
vas lepo pozdravlja

VAŠ UREDNIK

P. S.: Ta mesec-bo v Slovenskih 
Konjicah tradicionalno srečanje 
mladih dopisnikov. Nanj smo pova
bili tudi dva naša lanska dopisnika!

O srečanju bomo še poročali.
Pripis uredništva:. Na tem mestu 

se tudi opravičujemo učencem 5.b 
(zdaj 6. b) razreda OŠ XII. SNOUB 
Bršljin iz Novega mesta, saj smo jim 
pri ilustraciji njihove pesmice v 7. 
številki lanskega letnika pomotoma 
zamenjali prvotni 3-4 takt s 68.

ZAIGRAJMO!
. Neki torek (ali pa petek) se je na 
vajah zaslišalo: “ Tako! Zdaj se mo
ramo odločiti! Gremo na tekmovanje 
ali ne gremo?«

»Seveda gremo!"
Jako se je začelo. Vaje so posta

jale vse bolj obiskane in vse bolj 
resne. Rešiti je bilo treba celi kup 
vprašanj, preden smo lahko rekli: 
»Tako, zdaj pa lahko res gremo tja!"

In smo šli. V Krško, na tekmovanje 
pihalnih orkestrov. Seveda se nam 
ni sanjalo, da bo vse izpadlo tako 
»fajn«.

V Ormožu smo imeli Se zadnje 
vaje — generalko. Vzdihovali smo.

ker ni bilo dobro zdaj to zdaj ono. Pa 
še instrumente bo treba glancati — 
kar pa delamo samo enkrat na leto 
(pa še to z veliko muko). Nikar naj 
nihče ne misli, da so si vsi očistili 
svoje instrumente — potem bi šlo 
namreč vse preveč gladko. To pa ni 
naša navada!

Zato si /e nekaj »patronov« očit- 
stilo instrumente med vožnjo, na av
tobusu! Ostali pa smo se škodo
željno smejali.

Ob prispetju v Krško smo z vsemi 
pripomočki »odropotali« v tamkajš
njo osnovno šolo, v »naš« razred. Še 
zadnja vaja. Vse bo v redu. Potem 
še nekaj prostih minut...

»Vzemite instrumente in note! 
Gremo v dvorano!«

Na odru je vse potekalo (ne vem, 
kako naj rečem) — Se kar. Sicer smo 
izumili nekaj napak, ki jih prej v živ
ljenju nismo še nikoli naredili — mi
slim, na nobeni vaji. Pa kaj moremo!

Kasneje smo se vrnili v dvorano 
na razglasitev rezultatov. Ugotovili 
smo, da smo dobili bronasto plake
to. Seveda smo bili z uspehom za
dovoljni. Z vsemi godbeniki sicer ni 
bilo tako, ker so bili nekateri razoča
rani in so verjetno pričakovali dosti 
več, kot je »bronasta«.

Vsem nam je že pošteno krulilo po 
želodcih. Še posebej pa, ker smo 
vedeli, da nas čaka nekje kosilo. 
Lahko rečem, da se je tu začel naj
prijetnejši del dneva.

Z nami so kosili še godbeniki iz 
Ruš in iz Slovenske Bistrice. God
beniki iz Ruš so nam kot nagrado za 
naše odličje trikrat vzkliknili hura. Mi 
pa smo odšli po svoje instrumente in 
jim zaigrali dve koračnici. Ker pa 
tudi oni niso hoteli biti slabši, so odšli 
po svoje instrumente in nam zaigrali 
tri koračnice. Ko so to slišali Bistri
čani, so stopili tudi oni po svoje in
strumente in pred gostiščem zaigrali 
nekaj koračnic. Kot vrh vsemu smo 
nato zaigrali še vsi skupaj nekaj ko
račnic, ki smo jih pač vsi obvladali.

Mi smo imeli pred seboj še dobr
šen del vožnje, zato smo se morali 
posloviti.

Pozavnistka

ROTENBURŠKI 
FESTIVAL 
PEVSKIH ZBOROV

Mladinski pevski zbor Radio-tele- 
vizije Ljubljana obiskujem že od svo
jega sedmega leta. Imela sem pri
ložnost sodelovati na številnih kon
certih po Sloveniji in v tujini. Vseeno 
pa je bil zame najlepše doživetje fe

stival pevskih zborov v prikupnem 
zahodnonemškem mestecu Roten- 
burg blizu Hamburga.

Festival, posvečen evropskemu 
letu glasbe, je trajal osem dni in ude
ležili so se ga številni mladinski zbori 
iz vse Evrope. Težko je z besedami 
opisati vzdušje, ki je vladalo ves čas 
našega obiska v Rotenburgu. Sta
novali smo pri družinah pevcev do
mačega zbora in povedati moram, 
da so bile izredni gostitelji. Naš de
lavnik je trajal ves dan, saj smo že 
zjutraj začeli z vajami, na katerih sO 
sodelovali vsi udeleženi zbori. Ob 
večerih so potekali koncerti, na ka
terih se jih je vsak večer predstavilo 
po več, enkrat z domačo folkloro, 
drugič pa spet z renesančno glas
bo. Kljub napornemu delavniku smo 
našli čas za površen ogled preču
dovitega mesteca, ki s svojimi sta
rimi zgradbami spominja na srednji 
vek. Kljub temu pa je življenje v njem 
prijetno in toplo. Z družinami, pri ka
terih smo stanovali, smo navezali 
stike in jezik že po nekaj dneh ni po
menil več ovire za prijateljstvo, ki 
se je rodilo ob skupnem trudu »za
peti čim lepše«. To je bil pravi svet 
mladih brez predsodkov, meja in 
zlobe. Družila nas je pesem, ki je ob 
zaključku festivala, tokrat v latinšči
ni, zaorila iz grl prav vseh mladih 
pevcev in njena čarobna moč nas je 
spremljala vse do našega odhoda, 
ko smo se s solzami v očeh poslav
ljali od svojih prijateljev, ki so nam v 
vseh jezikih znali povedati, da ljubijo 
pesem prijateljstva in miru.

Lea Fon
■ 7. c.

O. Š. Majda Vrhovnik 
Ljubljana

MPZTRBOVLJE
Naš zbor deluje že osmo leto. Mi, 

pevci, smo kot ena družina. Naša 
srca združujeta mladost in glasba — 
gospodarica sveta. Izhajamo iz rde
čih revirjev. Ohranjamo njihovo tra
d ic ij, njihovo petje. Radi imamo 
pesmi in petje — zato pojemo.

Začetek je bil težak. A trudili smo 
se in trud je bil poplačan. Dosegli 
smo visoko kvaliteto petja. Nastopali 
smo na revijah v Zagorja, na festi
valu Kurirček v Mariboru in na MPF 
Celje. Povsod smo uspeli in ponosni 
smo na to.

Do danes smo gostovali v nekate
rih slovenskih mestih, v Lazarevcu, 
Srpu ter Donjem Lapcu in v Št. Pri
možu na avstrijskem Koroškem. 
Pevci vsako obletnico zbora prosla
vimo s celovečernim koncertom.

Naš zbor si težko zamišljamo brez 
upravnega odbora. Sestavljen je iz 
naših staršev, člani odbora nas 
usmerjajo, pripravljajo gostovanja 
ter omogočajo sodelovanje z delov
nimi organizacijami. Te nam poma
gajo tako finančno kot materialno. 
Naša zborovodkinja je Ida Virtova, ki 
ni samo odlična voditeljica zbora,

ampak tudi naša prijateljica. Prepri
čana sem, da nas ima rada kot svo
je otroke.

ZKOS nam je omogočila gosto
vanje v Pliberku na avstrijskem Ko
roškem. Za nastop smo pripravili 
glasbeno-scensko delo J. Kolariča 
Salon Expon in nekaj slovenskih 
pesmi. Nastopali smo na pliberški 
osnovni šoli, kjer je le malo sloven
sko govorečih otrok. Bili smo prva 
slovenska skupina, ki je gostovala 
na tej šoli.

28. junij je dan glasbe, pa tudi le
tošnje leto je mednarodno leto glas
be. V tem znamenju je letos potekal 
tudi Mladinski pevski festival v Celju. 
Pevci našega zbora smo se resno 
pripravljali na to tekmovanje že dalj 
časa. Vzpodbujali smo drug druge
ga, se popravljali in ni nam bilo žal 
prostega časa. Končno je prišel 31. 
maj, ko smo se v nabito polnem av
tobusu odpeljali v Celje. Še dihal si 
komaj in bilo je čudno vzdušje, prav 
nič podobno pevskemu. A kar kmalu 
smo se razživeli. Čas je hitro minil in 
kmalu smo se znašli na odru ter se 
zavedli, da gre zares. Mislili smo le 
na petje in vživeli smo se v melodije 
in vsebine pesmi: Dafino vino, Can- 
zon Villanesca, Vojska, Sadaj pa 
bomba,... Oh, oddahnila sem se. 
Nisem vedela, da bo šlo tako dobro!

Ko smo se po tekmovanju vračali 
domov, smo v avtobusu veselo pre
pevali. se pogovarjali in se smejali. 
Bili smo zadovoljni s svojim izvaja
njem. Naslednji dan smo znova na
stopili, tokrat na matinejskem kon
certu v Trbovljah. Bila sem vsa ne
strpna in čakala sem na rezultate iz 
Celja. Ko sem v pogovoru prijateljic 
slišala, da smo dobili srebrno plake
to. sem mislila, da bom omedlela. 
Bila sem zelo srečna in ponosna. Na 
prejšnjem tekmovanju smo tekmo
vali prvič in osvojili bronasto plaketo. 
In to leto srebrno.

V Trbovljah smo v okviru festivala 
gostili mlade pevce iz ČSSR. Trbo
veljčani smo bili tega obiska zelo 
veseli. Tudi jaz sem na domu spre
jela češko deklico. S sporazumeva
njem ni bilo težav. Vsaka je govorila 
svoj jezik, š li sva v kino, se pogovar
jali o vsem mogočem, peti\druga 
drugi,... S češkimi pevci smo prire
dili skupni koncert v Dvorani našega 
Delavskega doma. V prvem delu 
smo nastopili mi in publika pas je 
nagradila z močnim aplavzom. Vsi 
pa smo nestrpno pričakovali nastop 
mladih Čehov. Peli so odlično, ču
dovito, kot zvončki! Videlo in slišalo 
se je, da pojejo iz srca, da radi poje
jo.

Ko so morali naši gostje kmalu po 
koncertu odpotovati, mi je bilo hudo 
in skoraj bi se jokala. A vendar, 
vsega je enkrat konec in prepričana 
sem, da se bomo še srečali.

Polona Sitar 
pevka MPZ Trbovlje



REŠITVE IZ LANSKE 
8. ŠTEVILKE

Med »počitniškimi« reševalci zad
nje križanke in kviza XV. letnika smo 
tokrat izvlekli naslednje »srečneže«: 
Danico Turk iz Novega mesta (kri
žanka in kviz), Tanjo Tomažič iz 
Šentvida pri Stični (križanka in 
kviz), Branko Dragomirovič iz 
Kranja (kviz) ter Sonjo Špindler iz 
Orehove vasi (Ž-mol). Tudi v novem 
letniku boste lahko reševali križanko 
in kviz, ki pa bosta tokrat ločena. Pri 
tem bomo nagradili po tri reševalce 
križanke in dva reševalca kviza (re
šiti je treba obe spodnji »preskušnji« 
in Ž-mol), reševalce, ki nam bodo 
poslali tako rešitve enega kot druge
ga, pa čaka cela dvojna nagrada. Kot 
vsa leta bomo reševalce nagrajevali 
s ploščami, pri čemer se trudimo, da 
bi letos pošteno izboljšali založenost 
našega nagradnega »fonda«. O 
našem trudu bomo še poročali, lahko 
pa se zgodi, da bodo njegovi »plodo
vi« doleteli že reševalce prve letoš
nje križanke.

Rešitve nam pošljite najkasneje 
do 30. oktobra na naslov: REVIJA 
GM, Kersnikova 4, 61000 Ljubljana.

Rešitve malega kviza:
1a, 2b, 3b, 4c, 5a
Ž-mol: Verdi:Othello 

Rešitev križanke 
iz lanske 8. številke

Vodoravno — spodbuda, torea- 
dor, Oton, aba, PU, graf, John, reva, 
Etna, ocet, ciza, kaj, EF, aduti, kela, 
akt, gopak, ano, kor, Ema, to, Ostra
va, Enn, misija, av, TN, U Tant. 
Apači, replika, ušivec, godala, nara
va.

KVIZ
1. Kakšno ime je nosil letošnji 

maratonski koncert ameriških 
in angleških rock glasbenikov 
v korist lačnim Afričanom, ki se 
je odvijal 13. in 14. julija na 
stadionih Wembley v Londonu 
in John Fitzgerald Kennedy 
v Philadelphiji?

/tihim* h 
Ben ti v OoffJitHit.
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popularna v izvedbi Joan 
Baez?

ustanovil naš trenutno naj
bolj znani pianist:

2. V zaključnem večeru Novega 
rocka 85 je poleg skupin B. B. 
Shop, Monroes, De Gazelas in 
Plavi orkestar nastopila tudi 
zelo popularna ljubljanska sku
pina Agropop. Med drugim so 
izvedli tudi skladbo, ki se je 
uvrstila že na mnoge lestvice 
in v kateri spretno mešajo ritem 
tanga in rock’n’rolla. Kako se 
imenuje ta skladba?

3. Kdo je avtor skladbe Blovving 
in the wind, ki je bila najbolj

4. V četrtek, 5. septembra, se je 
z nastopom čembalistke Tjaše 
Požar spet pričel niz večernih 
glasbenih prireditev, ki jih pri
pravlja Glasbena mladina Ljub
ljane in se že sedmo leto 
odvijajo v Trubarjevem anti
kvariatu pod naslovom:

S. Konec septembra je bila v 
Zagrebu avdicija za nadarjene 
mlade pianiste, ki želijo dobiti 
štipendijo iz sklada, ki ga je

POIŠČI PARE 

Tuje opere In avtorji

1 VERDI — PIKOVA DAMA
2 MOZART — TRAVI ATA
3 BIZET — HOFFMANNOVE

PRIPOVEDKE
4 ČAJKOVSKI — ČAROBNA PIŠČAL
5 OFFENBACH— PORGY IN BESS
6 GERSHVVIN — CARMEN
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